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رییس سازمان بورس خبر داد:

راه اندازی بورس 
بین الملل تا پایان سال

نظارت بر بازار کالاهای 
اساسی افزایش می یابد
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سرمقاله

بازار سرمایه گزینه اصلی 
تأمین مالی تولید

بــرای تحقق رشــد تولید 
و افزایــش درآمــد ملــی 
باید ســرمایه گذاری را در 
کشور افزایش داد. افزایش 
سرمایه گذاری در کشور بدون ورود بخش خصوصی 
داخلی و خارجی قوی امکان پذیر نیست. درواقع 
باید پذیرفت دولت به تنهایی در تأمین مالی پروژه ها 
شکست خواهد خورد و با توجه به محدودیت های 
ارزی که با آن مواجه اســت و با توجه به افزایش 
هزینه ها، لاجرم استفاده از ظرفیت بخش خصوصی 
در تأمین مالی پروژه ها امــری مهم و ضروری به 
شــمار می رود. اگر اقدام مؤثر و قاطعی در زمینه 

سرمایه گذاری...

  علی قنبری، اقتصاددان

متن کامل  د ر صفحه 3

4

تعامل فناورانه 
با 4٠ کشور تا پایان دولت

بازار سرمایه در بخش اقتصاد 30 درصد سرمایه گذاری کرده است

تامین مالی تولید  از بازار سرمایه
صفحه3

صفحه۲

رشد  تسهیلات  پرداختی  بانک ها
۸۳.۷   درصد   صاحبان   کسب  و کار   وام   گرفتند 

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس 
جمهور از همکاری علمی فناورانه ایران و روســیه 
در ۶ حوزه خبر داد و گفــت: این همکاری در حوزه 
های سلامت، دارو، تامین قطعات کشتی و هواپیما 
و خودرو است. روح الله دهقانی فیروزآبادی با اشاره 
به سفر اخیر خود به روسیه و تعاملات علم و فناوری 
ایران با این کشور گفت: روسیه فرصت ها و شرایط 
ویژه ای دارد بالاخره این کشور در دورانی ابرقدرت 
دنیا بوده و یکی از شاخص های ابرقدرتی او هم قدرت 
علم و فناوری در یک سری حوزه ها مثل حوزه نظامی، 
هوایی، فضا، حتی انرژی اتمــی، نفت و انرژی بوده 
است. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهور افزود: در اتفاقات اخیر و تحریم هایی 
که برای روسیه اتفاق افتاده یک آسیب پذیری هایی 
برای این کشور ایجاد شده و خیلی جاها وابستگی به 
اروپا و غرب داشته است، از طرفی ایران در ۴۰ سال 
گذشته تحریم بوده و به دلیل محدودیت ها باعث 
شــده ایران در برخی حوزه ها انرژی و توان زیادی 
بگذارد، هزینه کند و دستاوردهای چشم گیری هم 
داشته باشد. دهقانی خاطرنشان کرد: در ملاقات های 
یکسال گذشته که بعد از تحریم روسیه اتفاق افتاد 
دو کشور به این باور رسیدند که کاملًا در بسیاری از 
حوزه ها مکمل همدیگر هستند. یعنی آنچه آنها نیاز 
دارند ما داریم و بالعکس. وی در ادامه تعاملات حال 
حاضر بین ایران و روسیه را بهار توسعه ارتباطات با 
روسیه تعبیر کرد و گفت: مجموعه تعاملات ما در ۲ 
سال گذشته از لحاظ اقتصادی با روس ها ۴ تا ۵ برابر 
شده است و واقعاً جا دارد این عدد به ۱۰ برابر برسد. 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس 
جمهور افزود: ما نشست های خیلی خوبی با بنیاد 
علم روسیه داشتیم و یک قرارداد همکاری بین ما 
و روسیه بسته شده است؛ شهریور ماه امسال ۱۰۰ 
طرح برای انجام کار علمی مشــترک به این برنامه 

مشترک ارسال و توسط کمیته...

اجتماعی

رئیس پلیس فتــای تهران بزرگ از انهــدام یکی از 
بزرگترین باندهای کلاهبرداران اسکیمر که اقدام به 
کپی کارت بانکی بیش از ۳۰۰ هزار نفر از شهروندان 
کرده بودند، خبرداد. سرهنگ داود معظمی گودرزی 
در تشریح جزئیات این خبر گفت: از مدتی قبل شمار 
زیادی  از شــهروندان به پلیس فتــای تهران بزرگ 
مراجعه و با طرح شکایت های مشــابه اعلام کردند 
مبالغی بصورت غیرمجاز از حساب بانکی آنان برداشت 
شده است. وی ادامه داد: کارشناسان پلیس فتا پس از 
مطالعه اظهارات شکات پرونده تحقیقات سایبری خود 
را آغاز کردند و با اقدامات فنی و تخصصی متوجه شدند 
تمامی مالباختگان این پرونده بعد از سوختگیری در 
یک پمپ بنزین در شــمال تهران مورد سرقت قرار 
گرفته اند.  رئیس پلیس فتای تهران بزرگ با بیان اینکه 
ماموران در جریان رسیدگی به اسن پرونده متوجه 
شدند که با یک باند حرفه ای مواجه هستند، گفت: 
تحقیقات ادامه یافت تا اینکه ماموران موفق  به کشف 
سرنخ های ببشتری در این خصوص شده و در نهایت با 
استفاده از روش های فنی و پلیسی اعضای این باند را 

مورد شناسایی قرار دادند.
معظمی گودرزی با بیان اینکــه هماهنگی با مقام 
قضایی برای انجام عملیات انجام شد، اظهارکرد: پس 
از اخذ مجوز، ماموران با طراحی دو عملیات جداگانه 
و همزمان پنج عضو این باند شامل دو زن و سه مرد 
را در ویلاهایشان در یکی از شهرهای شمالی کشور 

دستگیر و به تهران منتقل کردند. وی با بیان اینکه 
دو نفر از متهمان دستگیر شــده به جرم قتل عمد 
نیز تحت تعقیب بودند، گفت: بررســی سوابق افراد 
دستگیر شده نشــان داد که اعضای این باند از افراد 
ســابقه دار در زمینه قتل ، ســرقت های اینترنتی و 
کلاهبرداری اسکیمر هستند که دائم در حال فعالیت 
مجرمانه بوده و در راستای منافع مالی خود دست به 
هر جرم و جنایتی زده بودند. رئیس پلیس فتای تهران 
بزرگ با اشاره به انجام بازجویی و بررسی مستندات 
اقدامات مجرمانه متهمان دستگیر شده گفت: بیش 
از ۸۰ درصد مالباختگان در این پرونده زن ها بودند. 
همچنین طی مستندات به دست آمده کارت بانکی 
بیش از ۳۰۰ هزار نفر از شهروندان در طول فعالیت 
مجرمانه این شبکه در یکی از پمپ بنزین ها واقع در 
شمال تهران کپی شده بود. تعداد شکات پرونده در 
تهران نیز تاکنون به بیش از ۲۰۰ نفر رسیده است و 

همچنان نیز در حال افزایش است.
معظمی گودرزی با بیان اینکه این افراد تحت پوشش 
متصدی پمپ بنزین فعالیت داشتند، گفت: در همین 
راستا نیز زنان قربانیان بهتری برای آنان بودند، چرا که 
عمدتا زن ها از پیاده شدن از خودرو برای سوختگیری 
اجتناب کرده و ایــن کار را بر عهــده متصدی قرار 
می دهند.در همیــن فرصت نیز این افــراد علاوه بر 
کپی کارت بانکی به رمز بانکی آنان نیز دســت پیدا 

کرده بودند.

یک کارشناس رســانه بر لزوم بازگشت هنرمندان 
توانمند و محبوب به صداوســیما تاکیــد و عنوان 
می کند: ارتباط متقابل میان رسانه و هنرمند، ارتباطی 
جدایی ناپذیر است و قهر میان هنرمند و رسانه معنا 
 ـکارشناس رسانه درباره لزوم حفظ  ندارد. علیرضا دباغ 
هنرمندان در رسانه  با بیان اینکه ارتباط متقابل میان 
رسانه و هنرمند ارتباطی جدایی ناپذیر است، معتقد 
است: قهر میان هنرمند و رسانه معنا ندارد. نه رسانه 
بدون هنرمند می تواند فعالیت کند و نه هنرمند بدون 
مدیوم یا رســانه می تواند هنرش را به دیگران نشان 
دهد. این مدیوم می تواند از صحنه تئاتر تا پرده سینما 
گسترده باشد. اما به هرحال هنرمند باید دیده شود و 
رسانه وسیله ای است برای دیده شدن، شنیده شدن و 
احساس شدن. این مدرس دانشگاه ادامه می دهد: این 
روزها و با پیشرفت تکنولوژی تعدد مدیوم ها یا وسایل 
ارتباط جمعی بسیار زیاد شده است و هر هنرمندی 
می تواند در مدیوم دلخواه و متناســب خود فعالیت 
کند. اقبال مخاطبان به شــبکه  نمایش خانگی هم 
نشان می دهد که هنرمندان عرصه وسیع تری برای 
ارائه هنر خویش را دارند اما در شرایط اقتصادی امروز 
جامعه، بهترین وسیله برای ارتباط مؤثر با مخاطبان 
عام، رسانه تلویزیون است. هنوز تعداد بسیار زیادی از 
مخاطبان هستند که اوقات فراغت خود را با تلویزیون 
سپری می کنند و چه بهتر که تلویزیونِ خانه آنها قاب 
زیبایی از هنرمندی هنرمندان کشورمان را نشان دهد.
دباغ با اشــاره به تاکیدات رئیس سازمان صداوسیما 
مبنی بر باز بودن درهای صداوسیما به روی هنرمندان، 
در عین حــال می گویــد: ناگفته نمانــد مدیریت 
صداوسیما هم بارها به این موضوع اشاره کرده است 
که راهِ تلویزیون به روی همه هنرمندان باز است اما 

متأسفانه در عمل کمتر شاهد این رویه هستیم.

همین چند روز پیش بود که خانمی که برای تبلیغات 
زودهنگام انتخابــات آماده می شــود در اظهارنظر 
شــخصی خویش تلویزیون را متعلق به یک قشــر 
خاص معرفی کرد. این خودی و غیرخودی کردن ها 
شاید در شعار مصارفی داشته باشد اما اگر در عمل نیز 
رویه رسانه قرار گیرد از عدالت فرهنگی و اجتماعی 
فاصله می گیرد. جا داشــت مجری برنامه در همان 
زمان رفع شبهه می کرد یا اداره روابط عمومی سازمان 
صداوسیما در این زمینه روشن ســازی می کرد، تا 
تلویزیون همچنان در نزد افکار عمومی به عنوان یک 
سرمایه ملی تلقی شود. این کارشناس رسانه با بیان 
اینکه حقیقت این است که رسانه متعلق به همه مردم 
ایران است، عنوان می کند: همه ایرانیان مطابق قانون 
اساســی باید بتوانند از تمام امکانات کشور از جمله 
رسانه ملی بهره مند شوند و نمی توان گفت صداوسیما 
فقط متعلق یک قشــر خاص است. مطمئن هستم 
تفکرِ آن بانو ارتباطی با تصمیم سازان و تصمیم گیران 
کلان سازمان صداوســیما ندارد. دباغ در پایان این 
گفت وگو اعلام خبرهایی مبنی بر بازگشت هنرمندان 
محبوب به تلویزیون را به فال نیک می گیرد و می گوید: 
شنیدن خبر بازگشت هنرمندان محبوب کشورمان به 
سریال های تلویزیونی خبر خوشایندی است. این اتفاق 
از هرطرف نگاه کنید مفید و مثبت اســت؛ هم برای 
هنرمند که باید به هنر شناخته شود و دیده و شنیده 
شود و هم برای رسانه که بدون حضور هنرمند، معنای 
خود را از دست می دهد. این مدرس دانشگاه اضافه 
می کند: این اتفاق بیش از همه برای مخاطبان مفید 
و جذاب است؛ چراکه می توانند اوقات فراغت خود را 
با برنامه های کیفی و از مدیومی که راحت و ارزان تر از 
سایر مدیوم هاست در خانه خود تماشا کند. از این رو 

باید این اقدام را به فال نیک گرفت.

معاون مالی و اقتصاد شهری شهرداری تهران گفت: 
تکمیل خطوط ۱ تا ۷ در مترو، اولویت نخست ماست. 
۲۳ کیلومتر خط مترو در ۲ سال گذشته توسعه یافته 
است و توسعه ایستگاه ها دیگر اقدام ماست. لطف الله 
فروزنده در این باره افزود: شورای ششم اولویت خود را 
بر موضوع حمل و نقل گذاشت. مهم ترین زیرساخت 
این حوزه، مترو است. بعد از تاکسی و البته موتورهای 
پیک. اولویت نخست بودجه امسال ما، توسعه ناوگان 
عمومی است. از ۴۰ همت بودجه سرمایه ای امسال، 
حدود ۲۱ همت بودجه برای حمل ونقل اختصاص 
یافت. بودجه های عمرانی هم البته در همین راستا 
اســت. پس حدود ۷۰ درصد بودجه امسال در این 

زمینه است. 
وی تأکید کرد: تا این لحظه حدود ۲۲ همت بودجه به 
این موضوع اختصاص یافته است. چه از حوزه غیرنقد، 
چه در حوزه مشارکت، با بخش خصوصی هم جذب 
سرمایه کردیم. معاون شهردار تهران در رابطه با توسعه 
ناوگان اتوبوســرانی پایتخت، گفت: با کارخانه های 
اتوبوس ســازی بخش خصوصی به ارزش ۲۸ همت 
قرارداد امضاء کردیم. پیش از ایــن قراردادها عملًا 
خودروسازها تعطیل بودند. هم در راستای خودروهای 
دیزلی هم خرید اتوبوس های برقی. برقی سازی نیز در 

اولویت ماست. چه در حوزه اتوبوس، چه مترو و چه 
موتورهای برقی.

فروزنده که در یک برنامه تلویزیونی سخن می گفت، 
در بخش دیگری از سخنان خود گفت: تکمیل خطوط 
۱ تا ۷ در مترو، اولویت نخست ماست. ۲۳ کیلومتر 
خط مترو در ۲ سال گذشته توسعه یافته است. توسعه 
ایستگاه ها دیگر اقدام ماســت. واگن های مترو هم 
اورهال شدند. البته در حوزه واگن کمبود داریم. وی در 
رابطه با وضعیت کنونی خطوط متروی تهران اظهار 
کرد: تکمیل خطوط ۱ تا ۷ در مترو، اولویت نخست 
ماست. ۲۳ کیلومتر خط مترو در ۲ سال گذشته توسعه 
یافته است. توسعه ایســتگاه ها دیگر اقدام ماست. 
واگن های مترو هم اورهال شدند. البته در حوزه واگن 

کمبود داریم.
فروزنده افزود:  قراردادی ســال ۹۵ منعقد شده بود 
برای ۲۰۰۰ دستگاه واگن برای متروهای کل کشور. 
در دولت گذشته موضوع مسکوت ماند. با پیگیری های 
دکتر زاکانی و حمایت های شــخص رییس جمهور 
موضوع دوباره در دســتور کار قرار گرفــت. باید از 
مجموعه دولت برای این پیگیری تشــکر ویژه کرد. 
Lc  باز شد و قرارداد واردات ۶۳۰ واگن با چین به ۷۹۱ 

واگن افزایش یافت.

معــاون پارلمانــی رئیس جمهــور گفــت: به 
وزارتخانه هــا گفته ایــم لوایــح در اولویــت 
خود را مشــخص کنند تا با رایزنــی با مجلس 
 شــورای اســلامی، آنهــا در اولویــت مجلس 

قرار گیرند.
 ســیدمحمد حسینی در پاســخ به این پرسش 
که تکلیــف لوایح دولــت در ماه هــای پایانی 
عمر مجلــس یازدهم چه می شــود؟ گفت: هر 
لایحه ای که دولت ارائه می دهد بر اســاس یک 
نیاز کشور مطرح شــده و اینگونه هم نبوده که 
لایحه در یک جلســه دولت تهیه شــده باشد 
بلکه معمولا از یک وزارت خانه مساله ای مطرح 
می شــود و در کارگروه هــای کمیســیون های 
تخصصی و ســپس در کمیســیون های اصلی 
دولت بررســی می شــود و در نهایت در صحن 
 دولــت بررســی و تصویب مــی شــود و این 

مسیر زمان بر  است. 
وی درادامه افزود: گاهی از صبح پنجشنبه تا شب 
یا پنجشــنبه و جمعه در جلسه کمیسیون های 
تخصصی هســتیم تا یک لایحه در کمیسیون 
نهایی شــود و بعــد در صحن دولت بررســی و 
نهایی  و بــه مجلس ارســال شــود. در همین 

ایام هفت لایحــه به مجلس ارســال کرده ایم و 
انتظار داریــم نمایندگان مجلس بــه این لوایح 
توجه داشــته باشــند. معاون رئیس جمهور با 
بیان اینکه بــه وزارتخانه ها گفته ایــم که لوایح 
در اولویت خود را مشــخص کنند تا با رایزنی با 
مجلس شورای اســلامی، این لوایح در اولویت 
مجلس قرار گیرند، افــزود: البته نمایندگان هم 
این نگاه را دارند که لوایــح را بر طرح ها ترجیح 
دهند چون بار مالی لوایح در نظر گرفته شــده 
 و از ایــن جهت در شــورای نگهبان با مشــکل 

مواجه نمی شود.
حســینی درباره آخرین خبر از تفکیک وزارت 
صمت، گفت: لایحه تفکیک ایــن وزارتخانه در 
نوبت است و هنوز در دســتور کار مجلس قرار 
نگرفته اســت. چون بررسی برنامه توسعه هفتم 
در مجلس شروع شد، همه لوایح در هر مرحله ای 
از بررسی بودند، متوقف شــدند و اگر در فاصله 
تصویب برنامه هفتم و آغاز بررسی برنامه بودجه، 
فرصتی باشــد این لوایح می تواند در دستور کار 
قرار گیرد اما هیئت رئیســه مجلــس در نهایت 
تصمیم می گیرد چه طرح یا لایحه ای در دستور 

کار قرار گیرد.

وزیر امور خارجه کشــورمان با اشــاره به تداوم 
حمایت هــای آمریکا از رژیم صهیونیســتی در 
کشتار مردم فلسطین گفت: کاخ سفید ترجیح 

می دهد همچنان شریک جرم باشد.
حســین امیر عبداللهیــان وزیر امــور خارجه 
کشــورمان در حســاب کاربری خود در صفحه 
اجتماعی ایکس نوشــت: بیش از ۱۲۰ کشــور 

خواستار توقف جنگ شــدند. میلیون ها نفر در 
شــهرهای مختلف جهان از جمله واشنگتن در 
حمایت از فلسطین و محکومیت جنایت جنگی 
در خیابان ها هســتند، اما کاخ ســفید ترجیح 
می دهد همچنان شــریک جرم باشــد و رژیم 
فروپاشــیده اســرائیل را به بهای تقابل با افکار 

عمومی جهانیان همراهی کند.

وزیر میــراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دستی در نامه ای به دبیرکل یونسکو درباره غزه، 
اقدام عاجل سازمان آموزشی، علمی و فرهنگی 
سازمان ملل متحد برای صیانت از آثار، اماکن و 
میراث فرهنگی سرزمین های اشغالی به ویژه غزه 

را خواستار شد.
به گزارش ایســنا، در نامه عزت الله ضرغامی به 
ادری آزوله ـ مدیرکل سازمان آموزشی، علمی 
و فرهنگی سازمان ملل متحد )یونسکو( ـ آمده 
است: »همانطور که مستحضرید، حدود یک ماه 
از آغاز جنگ در غزه می گذرد و متاســفانه یک 
نسل کشی گسترده در سرزمین های اشغالی در 

حال انجام است.
این حملات رژیم صهیونیستی به دلیل تخریب 
زیرساخت ها و کشتار غیرنظامیان به ویژه کودکان 
و زنان، علاوه بر اینکه فرصت های آموزشــی را 

از این منطقه متراکم جمعیتی می گیرد، خطر 
نابودی آثار فرهنگی  تاریخی را در این منطقه به 
همراه دارد. منطقه ای که قدمت آن پنج هزار سال 
تخمین زده می شود و شــامل قلعه ها، حمام ها، 

مساجد و کلیساهای تاریخی است.
صیانــت از آثــار، اماکــن و میــراث فرهنگی 
سرزمین های اشغالی به ویژه غزه، نیازمند توجه 
بیشتر ســازمان یونسکو اســت و اقدام عاجل 

سرکارعالی را می طلبد.
چندی پیــش نیز، شــورای بین المللی موزه ها 
)ایکوم( نگرانی عمیق خود را درباره خشونت های 
کنونی حادث بر غیرنظامیان ساکن غزه ابراز کرد 
و درباره بی توجهی به حفاظت از اموال فرهنگی و 
افزایش احتمالی قاچاق و تخریب اشیاء فرهنگی 
و تاریخی در این منطقه هشدار داد و بر آتش بس 

فوری تاکید کرد.

رئیس مجلس شــورای اســلامی در پاســخ به 
اخطاری گفت: قطعا دسترســی بــه اطلاعات 
شــخصی افراد صرفا با داشــتن حکــم قاضی 
امکان پذیر اســت و با راه اندازی سامانه رصد و 
پایش سبک زندگی مردم بدون حکم قاضی این 

امکان وجود ندارد.
به گــزارش ایســنا، غلامرضا نــوری قزلچه در 
اخطاری در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی 
و در جریان بررســی بندی از لایحــه برنامه که 
به راه اندازی سامانه رصد ســبک زندگی مردم 
مربوط می شــد، بیان کرد: در این بند ذکر شده 
که به صورت برخط سبک زندگی مردم و داده ها 
و اطلاعات افراد در یکجا رصد و پایش شود. اما 
در اصل ۲۵ قانون اساســی گفته شــده با حکم 
قانون این امکان وجود دارد. اگر اکنون ما اینجا 
قانون گذاری کنیم ممکن است امکان تجسس 

در اطلاعات شخصی افراد فراهم شود. اگر هدف 
آینده پژوهی باشــد باید اطلاعات جمعی افراد 
مورد بررسی قرار گیرد و نباید بررسی لحظه به 
لحظه اطلاعات هر فــرد صورت گیرد. با تکیه بر 
اطلاعات جمعی نیز می توان آینده پژوهی انجام 
داد. محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای 
اسلامی در پاســخ به اخطار نوری بیان کرد: ما 
به این دلیــل این بند را در ابتدا به کمیســیون 
تلفیق ارجاع دادیم تا راه اندازی سامانه پایش و 
رصد سبک زندگی افراد با رعایت اصل ۲۵ قانون 
اساسی باشــد. قطعا اگر قرار باشــد به احوالات 
شخصی افراد ورود شود، حکم قاضی لازم است 
و بدون حکم قاضی ایــن اتفاق نمی افتد. چنین 
برداشــتی از این حکم صورت نخواهد گرفت و 
کسی نمی تواند از اطلاعات شخصی افراد بدون 

حکم قبلی برداشت داشته باشد.

انهدام باند بزرگ اسکیمر در تهران

بازگشت هنرمندان محبوب به سریال ها خوشایند است

همکاری شهرداری و وزارت صمت درباره خودروهای برقی

به وزارتخانه ها گفته ایم لوایح در اولویت خود را مشخص کنند

کاخ سفید ترجیح می دهد شریک جرم باشد

قالیباف: دسترسی به اطلاعات بدون حکم امکان پذیر نیست
سياسیفرهنگی 

درخواست ضرغامی از یونسکو درباره غزه



اقتصاد2
ایران

نرخ بیــکاری ۲۵ اســتان در 
تابستان تک رقمی شد

معاون توســعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی از نرخ بیکاری حدود ۷ درصدی 
در ۱۹ استان و تک رقمی شدن این شاخص در ۲۵ 
استان خبر داد. »محمود کریمی بیرانوند« با انتشار 
پستی در شبکه اجتماعی ویراســتی نوشت: نرخ 
بیکاری در ۱۹ اســتان در کانال بی سابقه ۷ درصد 
قرار گرفته و در ۲۵ استان نرخ بیکاری تک رقمی 
شده است. وی افزود: تنها در ۶ استان نرخ بیکاری دو 
رقمی وجود دارد که بالاترین آن ۵/۱۲ درصد است، 
در حالی که تابستان سال گذشــته بالاترین نرخ 
۲۲ درصد بوده است. بیرانوند اشاره کرد: بیشترین 
کاهش هم مربوط به استان هرمزگان است. مرکز آمار 
ایران چندی پیش گزارشی مربوط به نرخ بیکاری 
را منتشر کرد. بر این اســاس نرخ بیکاری تابستان 
امسال به ۷.۹ درصد رسید و نسبت به سال گذشته به 
میزان یک درصد کاهش داشت که این مساله تداوم 
و استمرار کاهشــی بودن نرخ بیکاری طی فصول 

مختلف در دولت سیزدهم را نشان می دهد.

تقاضای داخلی آهــن و فولاد 
کاهش یافته است

به گفته رئیس اتحادیه فروشندگان آهن و فولاد هر 
چند به دلیل رکود ساخت و ساز تقاضا برای مصرف 
آهن و فولاد در داخل کشور پایین است ، اما انواعی 
دیگر از تقاضا توانسته تعادل میان عرضه و تقاضا 

را در بازار داخلی این محصولات برقرار نگاه دارد.
حمیدرضا رستگار، رئیس اتحادیه فروشندگان 
آهن و فولاد از تعادل نســبی در بازار آهن و فولاد 
کشور خبر داد و گفت: چند ســالی می شود که 
تولید آهن و فولاد در ایران با مازاد رو به روســت، 
بنابراین در عرضه این محصولات مشکلی نیست 
با این حال این مازاد به ارزانی در بازار داخلی منجر 
نشده، حتی افزایش هزینه های تولید و نرخ جهانی 
فولاد به افزایش نســبی قیمت آهن و فولاد نیز 

انجامیده است.
وی افزود: بازار در کل از ثبات نسبی برخوردار است 

و نوسان قیمتی چندانی را تجربه نمی کند.  
رستگار درباره وضعیت تقاضا در برابر مازاد عرضه 
یادشده گفت: ساخت و ساز به دلیل بالا رفتن هزینه 
ساخت مسکن و گرانی آن راکد است، این امر تقاضا 
برای آهن و فولاد را کاهش داده زیرا بیشــترین 
مصرف آهن و فولاد در صنعت ساختمان صورت 
می گیرد، ایــن رکود به کاهش تقاضــا در داخل 
انجامیده است. با این حال بازارهای صادراتی فولاد 
ایران همچنان به قوت خود باقی هستند و همین 
امر محرک تولید در واحدهای فولادی کشور است.  
وی اضافه کرد: از ســویی دیگر شماری از مقاطع 
فولادی علاوه بر اینکه کالاهای مصرفی هستند، 
کالاهای سرمایه ای هم به شمار می آیند و به عنوان 
محل حفظ ارزش ســرمایه خریداری می شوند، 
در پی همین ویژگی ها تقاضا بــرای آهن و فولاد 
همچنان برقرار است و بازار هر چند ایده آل نیست 

اما با ثبات نسبی پیش می رود.

خودروسازان بابت تولید خودروهای 
پرمصرف جریمه می شوند

بر اساس آیین نامه ماده ۳ قانون ساماندهی صنعت 
خودرو، خودروسازان موظف شده اند بابت تولید 
خودروهای پر مصرف جریمه پرداخت کنند. عبدالله 
توکلی لاهیجانی در مصاحبه تلویزیونی اظهار کرد: 
در آئین نامه ماده ۳ قانون ساماندهی صنعت خودرو 
که اخیراً تصویب شد، خودروسازان موظف شده اند 
بابت تولید خودروهای پر مصرف جریمه پرداخت 
کنند. مدیرکل دفتر صنایع خودرویی وزارت صمت 
افزود: در این آئین نامه خودروسازان موظف شدند 
سبد مصرف سوخت محصولاتشان را به گونه ای 
مدیریت کنند تا در کنار تولید خودروی پر مصرف، 
یک خودروی کم مصرف هم تولید شــود یعنی 
جمع مصرف ســوخت تولیدات هر خودروساز از 
یک حد مشخصی فراتر نرود، وگرنه جریمه خواهد 
شــد. وی ادامه داد: این آئین نامه با الگو برداری از 
کشورهای پیشرو در صنعت خودرو تدوین شده 
است و عوائد حاصل از این جریمه ها به توسعه حمل 
و نقل عمومی و توسعه خودروهای برقی اختصاص 
خواهد یافت. توکلی گفت: حد مجاز سبد مصرف 
سوخت خودروسازان به صورت ســالانه در یک 
کارگروه با حضور اعضایی از سازمان محیط زیست، 
سازمان ملی استاندارد، وزارت صمت و… تعیین 
می شــود. مدیرکل دفتر صنایع خودرویی وزارت 
صمت با اشاره به سیاســت های کاهش مصرف 
ســوخت اظهار کرد: مصوبه دیگری هم از سوی 
هیئت وزیران داریم که بر اساس آن خودروسازان 
موظف هستند سبد مصرف سوخت خود را سالانه 

۵ درصد کاهش دهند.

اخبار

میزان تسهیلات پرداختی 
شــبکه بانکــی از ابتدای 
فروردین تا پایان شهریور 
۱۴۰۲ منتشر شــد. این 
تسهیلات نســبت به دوره 
مشابه سال قبل ۲۱.۲ درصد رشــد داشته است. 
تسهیلات پرداختی بانک ها طی ۶ ماهه سال ۱۴۰۲ 
مبلغ ۲۴،۳۶۲.۶ هزار میلیارد ریال می باشــد که 
در مقایسه با دوره مشابه سال قبل مبلغ ۴،۲۵۶.۶ 
هزار میلیارد ریال )معــادل ۲۱.۲ درصد( افزایش 

داشته است.
از کل تســهیلات پرداختی، مبلغ ۲۰،۳۹۴.۴ هزار 
میلیــارد ریال معــادل ۸۳.۷ درصد بــه صاحبان 
کســب و کار )حقوقی و غیرحقوقی( و ۳،۹۶۸.۲ 
هزار میلیارد ریال معــادل ۱۶.۳ درصد به مصرف 
کنندگان نهایی )خانوار( تعلق گرفته اســت. سهم 
خانوار از کل تســهیلات پرداختی در مدت مشابه 

سال قبل ۱۴.۹ درصد بوده است.
هدف از دریافت تسهیلات پرداختی در بخش های 
اقتصادی طــی ۶ ماهه ابتدای ســال ۱۴۰۲ اعلام 
شد. سهم تسهیلات پرداختی در قالب سرمایه در 
گردش در کلیه بخش هــای اقتصادی طی ۶ ماهه 
ســال ۱۴۰۲ مبلغ ۱۵،۷۳۶.۲ هزار میلیارد ریال 
معــادل ۷۷.۲ درصد کل تســهیلات پرداختی به 
صاحبان کسب و کار است. همچنین سهم تسهیلات 

پرداختی در قالب خرید کالای شــخصی توســط 
مصرف کننده نهایی )خانوار( مبلغ ۱،۵۲۳.۲ هزار 
میلیارد ریال معادل ۳۸.۴ درصد از کل تسهیلات 
پرداختی به مصــرف کنندگان نهایــی )خانوار( 

می باشد.
سهم تســهیلات پرداختی بابت تأمین سرمایه در 
گردش بخش صنعت و معدن در ۶ ماهه سال ۱۴۰۲ 
معادل ۵،۹۹۱.۷ هزار میلیارد ریال بوده اســت که 
حاکی از تخصیص ۳۸.۱ درصد از منابع تخصیص 

یافته به ســرمایه در گــردش کلیــه بخش های 
اقتصادی )مبلغ ۱۵،۷۳۶.۲ هــزار میلیارد ریال( 
است. ملاحظه می شــود از ۷،۲۸۱.۵ هزار میلیارد 
ریال تسهیلات پرداختی در بخش صنعت و معدن 
معادل ۸۲.۳ درصد آن )مبلغ ۵،۹۹۱.۷ هزار میلیارد 
ریال( در تأمین ســرمایه در گردش پرداخت شده 
است که بیانگر توجه و اولویت دهی به تأمین منابع 
برای این بخش توسط بانک ها در سال ۱۴۰۲ است.
از کل تســهیلات پرداختــی در دوره یاد شــده، 

مبلــغ ۵،۲۱۰.۷ هزار میلیارد ریــال معادل ۲۱.۴ 
درصد به صورت تســهیلات خرد اعطا شده است. 
همچنین مبلغ ۴۱۳.۹ هزار میلیــارد ریال نیز در 
قالب کارت های اعتباری انجام پذیرفته اســت، که 
با احتساب این مبلغ، کل تسهیلات پرداختی خرد 
)کمتر از سه میلیارد ریال( به مبلغ ۵،۶۲۴.۶ هزار 
میلیارد ریال معادل ۲۲.۷ درصد کل تســهیلات 
پرداختی را شامل می شود. شایان ذکر است با توجه 
به اینکه تســهیلات پرداختی در قالب کارت های 
اعتباری نیز در بخش خانوار پرداخت شــده است، 
با این اوصاف سهم بخش خانوار از ۱۶.۳ درصد در 
جدول  -۱، به ۱۷.۷ درصد کل تسهیلات پرداختی 

افزایش می یابد.
شایان ذکر اســت که همچنان باید در تداوم مسیر 
جاری، ملاحظات مربوط بــه کنترل تورم را نیز در 
نظر گرفت و همواره مراقب قدرت گرفتن پتانسیل 
تورمی ناشی از فشار تقاضای کل در اقتصاد نیز بود. 
بر این اساس ضروری اســت به افزایش توان مالی 
بانک ها از طریق افزایش ســرمایه و بهبود کفایت 
ســرمایه بانک ها، کاهش تســهیلات غیرجاری و 
بازگرداندن آنها به مسیر صحیح اعتباردهی بانک ها، 
افزایش بهــره وری بانک ها در تأمین ســرمایه در 
گردش تولیــدی، پرهیز از فشــارهای مضاعف بر 
دارایی بانک هــا و ترغیب بنگاه هــای تولیدی به 
ســمت بازار ســرمایه به عنوان یک ابزار مهم در 
 تأمین مالی طرح های اقتصــادی )ایجادی( توجه 

ویژه ای کرد.

۸۳.۷ درصد صاحبان کسب و کار وام گرفتند 

رشدتسهیلاتپرداختیبانکها

نظارت بر بازار کالاهای اساسی 
افزایش می یابد

در نشســت کارگــروه تنظیم بــازار وزارت 
صنعــت، معــدن و تجــارت بــر افزایــش 
نظــارت بــر بــازار کالاهــای اساســی 
 بــرای کســب رضایــت مــردم تاکیــد 

شد.
بــه گــزارش پایــگاه اطلاع رســانی وزارت 
صمــت، نشســت کارگــروه تنظیم بــازار، 
با ریاســت »محمدمهدی بــرادران« معاون 
صنایــع عمومــی وزارت صمت و بــا حضور 
»حســین فرهیدزاده« معــاون وزیر صمت 
 و رئیــس ســازمان حمایــت، نماینــدگان 
دستگاه های ذیربط از جمله وزارت خانه های 
جهــاد و کشــاورزی، راه و شهرســازی و...، 
بانک مرکــزی، اتاق هــای بازرگانی، اصناف، 
تعــاون، تعزیــرات حکومتی و مســئولان 
بخــش خصوصی مرتبــط با این نشســت، 
 در محــل ســتاد وزارت صمــت برگــزار 

شد.
در این نشســت مدیران بخش های دولتی و 
خصوصی، پیشــنهادات مختلف خــود را در 
خصــوص موضوعات مرتبط با این نشســت 

بیان کردند. 
معاونین وزیــر صمت نیــز بر توجــه ویژه 
وزارت صمــت به موضــوع نظــارت هرچه 
بیشــتر و بهتر بر بازار تاکیــد و اعلام کردند 
کــه ایــن وزارتخانه تمــام تلاش خــود را 
بــرای کســب رضایــت عمومی مــردم در 
 خصــوص قیمت محصــولات مختلف انجام 

خواهد داد.

تکلیف وزرای صنعت و اقتصاد 
برای کمک به بخش مسکن

عضو کمیسیون عمران مجلس با بیان"وزارت 
صمــت و اقتصاد تکلیف شــرعی دارند برای 
مســکن کاری انجام دهند"گفت:حدود ۱۶ 
میلیون نفر حاشیه نشین داریم که یک معضل 

خیلی اساسی است. 
سیدالبرز حسینی در خصوص خروج عرضه 
فولاد و ســیمان از بورس اظهار کرد: مسکن 
یــک ابَرچالش برای کشــور اســت و ۱۲.۵ 
 میلیون نفر جمعیت جوان در شــرف ازدواج 

داریم.
وی ادامه داد: امــروز ۲.۵ میلیون نفر جوان 
بالای ۳۲ ســال داریم که ســن ازدواج آنها 
گذشــته اســت. وی افزود: از ســوی دیگر 
حدود ۱۶ میلیون نفر حاشــیه نشین داریم 
که یک معضل خیلی اساســی است، به این 
 معنا که نظــام خانــواده مورد تهدیــد قرار 

داده است. 
وی تاکیــد کــرد: اگر همــه اینهــا را قبول 
داریــم،  بنابراین وزیر اقتصــاد، وزیر صمت، 
رئیس ســازمان بورس و... تکلیف شــرعی 
 دارند که بــرای بخش مســکن کاری انجام 

دهند.
عضو کمیســیون عمــران مجلــس پیش از 
این نیز گفته بــود: در قانــون جهش تولید 
مســکن، یکی از اســتوانه های قانون تامین 
نهاده های ســاختمانی اســت؛ در قانون به 
 طور مشخص به ســیمان و فولاد اشاره شده

 است. 
در قانون فرصت را ایجاد کرده ایم برای ساخت 
و ساز مسکن حمایتی )نهضت ملی مسکن( 
وزارت صمت باید تمهیداتــی را ایجاد کند تا 
با قیمت متعارف نهاده های ساختمانی برای 

پروژه ها تامین شود.
حســینی اضافه کرد: در فولاد مثلًا تولید ۲۸ 
میلیون تن-در سال- را داریم که از این میزان 
حدود ۱۷ میلیون تن نیاز کشــور اســت. در 
ســیمان نیز ۵۵ میلیون تن نیاز کشور است 
که بالای ۷۵ میلیون تن در ســال تولید این 
نهاده ســاختمانی را داریم. وی افزود:  وقتی 
مازاد تولید داریم به این معنی است که برای 
ساخت و ساز مسکن به عنوان یک نیاز اساسی 
با بهره گیری از ظرفیــت قانون جهش تولید 
مســکن به تفاهم و مکانیــزم قیمت گذاری 

برسند.
عضو کمیســیون عمران مجلس با تاکید بر 
این که این کار باید برای ۵ دهک پایین جامعه 
انجام شود، گفت:  به عبارتی دیگر با یک قیمت 
متعارف انبوه سازان ساخت و ساز مسکن در 
قالب طرح نهضت ملی مسکن را انجام دهند. 
وزارت صمت مکلف به انجام این کار است و در 
غیراین صورت مجلس حتما سئوال و پیگیری 

می کند.
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رییس ســازمان بــورس و اوراق بهــادار اظهار 
امیدواری کرد که تا پایان امســال پذیره نویسی 
بورس بین الملل انجام و این بازار راه اندازی شود. 
مجید عشقی در دهمین نمایشــگاه بین المللی 
بورس، بانــک، بیمه، خصوصی ســازی و معرفی 
فرصت های سرمایه گذاری کشور، )کیش اینوکس 
۲۰۲۳( اظهار کرد: وسیله تامین مالی مناطق آزاد 
از طریق بازار سرمایه همواره مطرح بوده اما مبالغ 
کم و اندکی بوده و یکی از دلایل آن این است که 
از ظرفیت های بورس در این زمینه آگاهی کافی 

وجود ندارد.
وی افزود: از اســفند سال گذشــته که سفرهای 
استانی را شــروع کردیم کاملا مشهود است که 
شرکت های متوســط که حدود ۵۰۰۰ میلیارد 
تومان گردش دارند، هیچ آشنایی با ابزارهای بازار 
سرمایه ندارد و در هر ســفر حدود ۲۰ شرکت در 
فرابورس درخواست پذیرش و تامین مالی بدهند 

و در حال حاضر درخواســت های متعددی وجود 
دارد. همین مسأله در مناطق آزاد هم وجود دارد.

رییس ســازمان بورس و اوراق بهــادار ادامه داد: 
سازمان مناطق آزاد و صنایع فعال در این مناطق، 
این موضوع را جدی تر بگیریم و موضوع تاسیس 
بورس بین الملل هم در دســتور کار قرار گرفته و 
دو بار فراخوان صادر شــده و ثبت نام انجام شده 
و در اولین فرصت مجوز پذیره نویسی بورس بین 
المللی صادر خواهد شد و امیدواریم تا پایان سال 

این اتفاق بیفتد. 
عشقی گفت: یکی از اهداف بورس بین الملل این 
است که بتواند از ابزارهای مختلف نسبت به جذب 
سرمایه خارجی اقدام کند و منابعی را جذب کند. 
ان شاء الله به سرعت مســأله بورس بین الملل در 
دبیرخانه مناطق آزاد پیگیری شــود. وی افزود: 
در حال حاضر شــرکت های تامین ســرمایه در 
حال توسعه هستند و در دو سال گذشته به بیش 

از۲۲۰ نهاد مالی مجوز داده شــده است و در یک 
نگاه شاید این تعداد نهاد مالی زیاد باشد و رقابت 

منفی ایجاد کند.
رییس ســازمان بورس و اوراق بهــادار ادامه داد: 
ارزش بازارهای مالی ما حدود ۲۰۰ میلیارد دلار 
است اما ارزش بازار سه برابر این عدد است. ارزش 
دارایی های بسیاری از شرکت ها سه برابر چیزی 
اســت که در بازار قیمت دارد. عشــقی گفت: در 
اســتانهایی که مراجعه می کنیم شــاید ۳۰۰۰ 
شرکت متوســط وجود دارد و باید کارهای آنها را 
انجام دهیم که به بازار سرمایه بپیوندند. البته در 
این میان برخی شرکت ها در پایتخت به پروژه های 
بزرگ دل خــوش کرده اند که البتــه برای آن ها 

راحت تر هم هست.
اما می توانند بــه مناطق آزاد و دیگر اســتان ها 
بیایند و با پروژه های کوچک و متوســط شــروع 
کنند، مسلما ســودآوری بیشــتری برای آن ها 

دارنــد. وی اظهار کــرد: پیشــنهاد دادم که در 
دبیرخانه مناطق آزاد ســاختاری بــرای ارتباط 
مناطق آزاد و بازار ســرمایه به ویژه برای مناطق 
دیگر و خارج از تهران ایجــاد کنیم که می توانیم 
نام آن را میز تامین مالی بگذاریم، چراکه اگر این 
ارتباط در دبیرخانه یا هر منطقه ایجاد شود، کمک 
 زیادی به تامین مالی مناطــق آزاد از طریق بازار 

سرمایه کند.
عشقی به ظرفیت های موجود مناطق آزاد اعلام 
کرد: می توان از طریــق اوراق مرابحه، صکوک و 
غیره برای خرید تجهیــزات تامین مالی پروژه ها 
را در مناطق آزاد از ابتدا پیگیری کرد. از ســوی 
دیگر در صندوق های خصوصی ما پتانسیل های 
بسیاری وجود دارد و اگر ارتباط بین مناطق آزاد و 
بازار سرمایه ایجاد شود و صاحبان این صندوق ها 
توجیه شــوند، ظرفیت خوبی در این صندوق ها 

وجود دارد.

مطابق آمــار تأمین اجتماعی درســال۱۴۰۱ حدود 
۳۸۷۳۴ نفر دچارحادثه شغلی شــدند.از کل حادثه 
دیدگان گزارش شــده توســط این ســازمان ۹۴.۸ 
درصــد )۳۶۷۱۹ نفر( مــرد و ۵.۲ درصــد )۲۰۱۵ 
نفر( زن می باشــند. برخی آمارها در کشور حکایت 
از این دارد که اگر تعــداد کل کارگران در کشــور را 
حدود ۲۰ میلیون شــاغل در نظر بگیریــم حدود ۲ 
 میلیــون نفــر کارگرانی هســتند که در قســمت 

ساختمان کار می کنند. 
وقتی تعداد کارگران ســاختمانی را به نســبت کل 
کارگران کشور در نظر می گیریم، متوجه این موضوع 
می شــویم که در بالاترین آمار، کارگران ساختمانی 
نهایتا ۱۰درصد از جمعیت کارگری کشــور را شامل 
می شوند. اما مطابق آمارها متأسفانه ۵۰درصد از کل 

حوادث کار کشــور به این قشر زحمت کش و ضعیف 
جامعه اختصاص دارد.

اطلاعات مندرج در آمارهای وزارت کار بیانگر این است 
که براساس آمار سازمان تامین اجتماعی در سال ۱۴۰۱ 
از کل بیمه شدگان در معرض حادثه شغلی ۳۸۷۳۴ 
نفر دچار حادثه شغلی شده اند که این تعداد نسبت به 
سال۱۴۰۰ حدود ۱۵.۶ درصد کاهش داشته است. از 
تعداد ۳۸۷۳۴ نفر حادثه دیده شغلی حدود ۴۵۵ مورد 
آن منجر به فوت و ۳۶ مورد آن منجر به از کار افتادگی 
کلی شده است. از کل حادثه دیدگان گزاش شده توسط 
این سازمان ۹۴.۸ درصد )۳۶۷۱۹ نفر( مرد و ۵.۲ درصد 

)۲۰۱۵ نفر( زن می باشند.
 طبق آمار سازمان پزشکی قانونی در سال۱۴۰۱ حدود 
۲۶۰۷۴ مورد از معاینات پزشکی مربوط به معاینات 

مصدومین ناشــی از حوادث کار بوده است. این تعداد 
نسبت به سال ۱۴۰۰ دارای کاهش ۷.۳ درصدی بوده 
است. از کل معاینات مصدومین ناشی از حوادث کار 
ارجاعی به مراکز پزشکی حدود ۹۵.۰ درصد مربوط به 
مردان و ۵.۰ درصد مربوط به زنان بوده است. همچنین 
تعداد متوفیان حوادث شغلی گزارش شده توسط این 

سازمان ۱۹۰۰نفر بوده  است.
بنابر این گزارش، با توجه به بازرسی های انجام گرفته 
در کارگاه های مشمول قانون کار توسط بازرسان کل 
وزارت کار در سال ۱۴۰۱ تعداد آسیب های شغلی ثبت 
شده مشمولین قانون کار)براســاس آمار مقدماتی( 
۷۹۵۰نفر حادثه بوده است که نســبت به سال قبل 
)۸۹۳۱ نفر- حادثه( دارای کاهش ۱۱.۰ درصدی بوده 
است. از کل آسیب های شــغلی ۷۱۱ مورد منجر به 

فوت شده است. در بین فعالیت های اقتصادی فعالیت 
"ساختمان" بیشترین سهم آسیب های شغلی منجر به 

فوت را داشته است.
درسال ۱۴۰۱ تعداد بازرسی های انجام شده در کارگاه 
ها در کل کشــور۴۱۶۹۸۳ مورد بوده است که از این 
تعــداد ۲۶۳۹۶۶ مورد بازرســی ادواری و ۱۵۳۰۱۷ 
مورد بازرســی موردی بوده اســت. همچنین تعداد 
بازرسان کار ۸۵۲ نفر بوده اســت که نسبت به سال 
تغییری نداشته است. از این تعداد ۸۶.۹ درصد مرد و 
۱۳.۱ درصد زن می باشد. تعداد کارگاه های بازرسی 
شــده ۳۸۶۳۳۲ کارگاه بوده  که بیشترین تعداد آن 
به ترتیب مربوط به فعالیت های "صنعت" و"ســایر 
 فعالیت های خدمات عمومی و اجتماعی و شــخصی

" و"ساختمان" بوده است.

مشاور رییس جمهور و دبیر شورای عالی مناطق آزاد 
کشور با اشاره به سرمایه گذاری ۲۰۰ میلیون یورویی 
خارجی در این مناطق در دولت ســیزدهم گفت: با 
تولید به دنبال رفاه و خلق قدرت هستیم. »حجت الله 
عبدالملکی« در مراسم افتتاحیه نمایشگاه »کیش 
اینوکس« با تاکید بر اینکه از ظرفیت مناطق آزاد باید 
برای افزایش تولید نهایت استفاده به عمل آید، اظهار 
کرد: ۱۸ میلیارد دلار صادرات غیر نفتی از مناطق 

آزاد نشانگر پویایی اقتصاد در این مناطق است.
وی با بیان اینکه ۷۰ درصد ترانزیت کشور از مناطق 
آزاد انجام می شود، افزود: سرمایه گذاری در مناطق 
آزاد طی دولت سیزدهم ۲ برابر شد و به ۲۰۰ میلیون 

یورو رسید. مشاور رییس جمهور با اعلام اینکه دولت 
توانسته قاچاق از مناطق آزاد را نزدیک به صفر برساند، 
ادامه داد: هیچ کالای ثبت نشده در مناطق آزاد نداریم 
و این دســتاوردی بزرگ در خصوص جلوگیری از 
قاچاق محسوب می شود. وی همچنین با بیان اینکه 
دولت ســیزدهم پرونده ثبت شــرکت های صوری 
در مناطق آزاد را برچید، گفــت: فرارهای مالیاتی با 
استفاده از شــرکت های صوری در مناطق آزاد نیز 
تقریبا به صفر رسیده است. »عبدالملکی« با اشاره به 
ارائه ۸۵۰ بسته سرمایه گذاری در مناطق آزاد، بیان 
کرد: ارزش این بسته های سرمایه گذاری ۱۵ میلیارد 

یورو برآورد شده است.

وزیر اقتصاد برگزاری کمیسیون مشــترک ایران و 
چین در پکن را نخســتین گام در اجرای پروژه های 
توافق ۲۵ ساله ایران و چین برشمرد و گفت: در دومین 
گام مجموعه دیگری از توافقــات بر روی پروژه های 
مشــخص در بین بخش های دولتی وزارتخانه های 
متناظر ایران و چین برقرار شد و روی جزئیات اجرای 

پروژه ها هم توافق صورت گرفت.
سیداحســان خاندوزی اظهار کرد: پیاده ســازی و 
عملیاتی شدن پروژه های مربوط به توافق ۲۵ ساله 
ایران و چین نیازمند مجموعــه ای از هماهنگی ها 
بین بخش هــای دولتی و خصوصی کشــور بود که 
نخستین گام در مسیر اجرایی شدن آن پس از سفر 

رئیس جمهور کشــورمان به پکن در تیر ماه امسال 
انجام شد که کمیسیون مشــترک ایران و چین در 

پکن برگزار شد.
خاندوزی اضافه کرد: دومیــن گام با حضور معاون 
اول رئیس جمهور کشورمان و وزیر اقتصاد به عنوان 
رئیس کمیسیون مشترک و همچنین وزیر صنعت، 
معدن و تجــارت و نیز معاونین برخــی از وزارتخانه 
های اقتصادی و معاون اقتصادی وزارت امور خارجه 
کشورمان برداشته شد و مجموعه دیگری از توافقات 
بر روی پروژه های مشخص در بین بخش های دولتی 
وزارتخانه های متناظر ایران و چین برقرار شد و روی 

جزئیات اجرای پروژه ها هم توافق صورت گرفت.

رئیس مرکز بهبود محیط کسب وکار وزارت اقتصاد 
و دارایی گفــت: ۲۲ مجوز کســب وکار به صورت 
خودکار از روز گذشــته صادر شــده که ۱۷ مجوز 
در حوزه صنایع دســتی و مابقی برای گردشگری 

بوده است.
امیر ســیاح رئیس مرکز بهبود محیط کسب و کار 
وزارت اقتصاد و دارایی گفت: ۲۲ مجوز ی از دیروز 
به صورت خودکار صادر شده اســت به طوری که 

از این تعداد  ۱۷ مجوز برای صنایع دســتی بوده و 
۵ مجوز هم برای گردشــگری بوده که عمده آن ها 
مربوط به کارگاه های صنایع دســتی بوده و بخش 
دیگری از مجوز های گردشــگری هــم  مربوط به 
تسهیلات بوم گردی گردشگری کشاورزی و مهمان 

پذیری است.
به گفته رئیس مرکــز بهبود محیط کســب وکار 
وزارت اقتصاد و دارایی  حدود هــزار نفر متقاضی 

مجوز کسب و کار معطل مانده بودند به طوری که 
درخواست آن ها باقی مانده بود که نه تاییده شده و 
نه رد می شد و به محض  باز شدن درگاه مجوز آن ها 
صادر و برای تمامی آن ها شناســه یکتا که همان 

مجوز است صادر شد.
او می گوید: برای سایر دســتگاه های اجرایی هم تا 
پایان سال شناسه یکتا صادر خواهد شد و باید اعلام 
کنم که از سال آینده طبق قانون مجوز های کاغذی 

دیگر قبول نیست و باید در این زمینه برنامه ریزی 
توسط دستگاه ها صورت گیرد.

ســیاح افزود: بهترین عملکرد در صدور مجوز های 
کسب وکار  مربوط به وزارت نیرو است که تاخیر در 
صدور مجوز های کســب وکار نداشته، اما کمترین 
عملکرد هم مربوط به تغییــر کاربری اراضی بوده 
که مردم در این بخش چندین ماه معطل بوده و و 

عملکرد آن ها زیر ۵ درصد بوده است.

راه اندازی بورس بین الملل تا پایان سال

بیشترین حوادث شغلی در بخش ساختمان روی می دهد 

دومین گام در اجرای پروژه های توافق ۲۵ ساله ایران و چین سرمایه گذاری ۲۰۰ میلیون یورویی خارجی در مناطق آزاد

صدور ۲۲ مجوز کسب وکار به صورت خودکار 

گروه اقتصاد ایران وجهان
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3 بازار

رییس شورای تامین دام کشور از کاهش قیمت گوشت گوسفندی 
و گوساله در بازار تهران خبر داد و گفت که در هفته جاری مجدد 
شاهد کاهش قیمت گوشت قرمز خواهیم بود. »منصور پوریان« 
درباره وضعیت قیمت بازار دام و گوشت قرمز افزود: اکنون قیمت 
هر کیلوگرم دام زنده گوسفندی و گوساله نقدی در بازار بین ۱۶۸ 
تا ۱۷۵ هزار تومان است و قیمت دام زنده مدت دار چکی بین ۱۹۰ 

تا بیش از ۲۰۰ هزار تومان به فروش می رسد.
این مقام صنفی با بیان اینکه روزانه بین ۲۳۰ تا ۲۵۰ تن گوشت 
از محل واردات تامین می شــود، اظهار داشت: براساس نرخ دام 

زنده، قیمت هر کیلوگرم لاشه گوسفندی تولید داخل با نرخ ۴۱۰ 
هزار تومان، لاشه وارداتی ۲۶۰ هزار تومان و گوشت گوساله در 
فروشگاه های زنجیره ای با نرخ ۲۶۵ هزار تومان به فروش می رسد.
وی تصریح کرد: با وجود نوساناتی که چندی پیش در بازار گوشت 
قرمز به لحاظ وزنی و قیمتی داشــتیم، با مدیریت خوب دولت، 
گوشت گوسفندی و گوساله مورد نیاز کشور از محل واردات در 
حال تامین اســت، به طوری که این محصول در میادین میوه و 
تره بار و فروشگاه های زنجیره ای به وفور عرضه می شود. به گفته 
پوریان، استمرار در تامین گوشــت قرمز از محل واردات و تولید 

داخلی باعث شده که شاهد کاهش قیمت ها باشیم تا جایی که به 
نرخ های منطقی برسیم.

رییس شورای تامین دام کشور گفت: هر ساله در پاییز و بهار زایش 
های خوبی انجام می شود، بنابراین اکنون با جمعیت دامی سبک 
خوبی در غرب کشور روبه رو هستیم؛ بنابراین به نظر می رسد برای 
فصل زمستان مشکلی در تامین گوشت قرمز گوسفندی مورد نیاز 

کشور نداشته باشیم.
وی اظهار داشت: امسال اقدامات خوبی در بخش پروار جمعیت 
گوســفندی انجام شــده اســت، اما با وجود تامین گوشت در 

تهران، در برخی استان های کشــور از جمله خوزستان و البرز 
قیمت گوشت گوسفندی و گوساله بالاست و باید برای رفع این 
 مشکل گوشت گوسفندی در فروشگاه های زنجیره ای به وفور

 تزریق شود.
پوریان با بیان اینکه در تابســتان و زمســتان هر سال با کاهش 
جمعیت دامی روبه رو می شویم، تصریح کرد: طبق گزارش های 
مرکز آمار ایران، اکنون جمعیت دامی سبک ۶۰ میلیون راس است 
که ۱۵ میلیون راس آن دام بزُی است. بنابراین یکی از مشکلات ما 
جمعیت بز است که نمی تواند نیاز گوشتی کشور را به دلیل سبکی 

وزن تامین کند، اما در فصول زایشی مانند بهار و پاییز جمعیت 
دامی کشور به ۶۷ میلیون راس نیز می رسد.

به گفته وی، جمعیت دام سنگین کشور نیز ۴.۲ میلیون راس گاو 
شیری، محلی و صنعتی است که از شرایط خوبی برخوردار نیست. 
بنابراین وزارت جهاد کشاورزی با واردات دام پای پروار جمعیت 
گوســاله را ترمیم کرد تاجایی که به نظر می رسد امسال و سال 
آینده با مشکل گوشت گوساله روبه رو نخواهیم شد که البته تولید 
قراردادی یکی از اقدامات وزارت جهاد کشاورزی بوده که به این 

امر کمک کرده است.

مصطفی دارایی نژاد با تاکید بر اینکه باید برای صادرات برنامه ریزی دقیق تری 
صورت بگیرد تا کشاورزان بیش از این متضرر نشوند، ادامه داد: ما باید هم 
از مصرف کننده حمایت کنیم و هم از تولیدکننده. چون کشاورز اگر ضرر 
کند سال بعد کشت خود را کم خواهد کرد. رئیس اتحادیه بارفروشان تهران 
عنوان کرد: مشکل صادرات پیاز و گوجه فرنگی به عراق حل شده است؛ اما 
 ســیب زمینی کاران همچنان امکان صادرات محصول خود به این کشور 
را ندارند. رئیس اتحادیه بارفروشــان تهران با تایید وجود برخی مشکلات 
بر ســر صادرات محصولات کشــاورزی ایران به عراق گفت: خوشبختانه 
با ورود وزارت جهاد کشــاورزی و وزارتخانه های دیگر مشــکل صادرات 
پیاز و گوجه فرنگی حل شــد؛ اما ســیب زمینی کاران ما همچنان امکان 
صادرات محصول خود به عــراق را ندارند که بــا رایزنی هایی که در حال 
انجام است امیدواریم این مشکل نیز تا یک ماه آینده حل شود. مصطفی 
دارایی نژاد با بیان اینکه امســال تولید سیب زمینی دو برابر سال قبل بوده 
اســت، عنوان کرد: عراق در حال برداشت محصول سیب زمینی خودش 
است و برای همین حتی یک کیلو از ســیب زمینی ما به این کشور صادر 

نمی شــود. دارایی نژاد با انتقاد از مشکلاتی که برای کشــاورزان به وجود 
آمده است، گفت: هزینه های تولید امسال نسبت به سال قبل ۱۰۰ درصد 
افزایش پیدا کرده است. این در حالی اســت که در حال حاضر در میدان 
اصلی تهران قیمت هر کیلو ســیب زمینی از ۷ تا ۱۰ هزار تومان است و با 
این قیمت ها پول سم و کود و بذر کشــاورز هم جبران نمی شود چه برسد 
 به اینکه بخواهد هزینه اجــاره زمین را پرداخت کند یا به دنبال کســب 
سود باشد. رئیس اتحادیه بارفروشان تهران با بیان اینکه بیشترین حجم 
صادرات صیفی جات ما به عراق است، گفت: عمده بار ما از مرزهای خسروی، 
باشماق و مهران و مرزهای دیگر به عراق صادر می شود که در شرایط فعلی 
می توان با رایزنی با کشورهای دیگر این محصول را به افغانستان و کشورهایی 
مانند قطر، عمان، کویت، امارات و روسیه که الان سیب زمینی ندارند صادر 

کرد تا مسیر صادرات به عراق هم باز  شود.
دارایی نژاد در ادامه با بیان اینکه صادرات دیگر محصولات کشاورزی ما نسبت 
به سال قبل ۲۰ درصد افزایش یافته است، گفت: گوجه فرنگی گلخانه ای 
تولید کشــاورزان ایرانی در حال صادرات به کویت و امارات و هندوستان 

است و نوع رسمی آن یا گوجه ۸۳۲۰ یا بذر بروبیا که گوجه معمولی است 
برای عراق صادر می شود. در حوزه مرکبات هم محصولاتی مانند پرتقال 
 و نارنگی ما به روســیه، کویت، دوبی و افغانســتان می رود و در این زمینه 

مشکلی نداریم.
رئیس اتحادیه بارفروشــان تهران در پاســخ به اینکه آیا صادرات ممکن 
اســت بازار داخل را تحت تاثیر قرار دهد و قیمت ها را افزایش دهد، گفت: 
خوشبختانه امسال نسبت به سال قبل شــاهد افزایش بیش از یک و نیم 
برابری در تولید تمام محصولات اعم از صیفی جات، فرنگی جات، سبزیجات 
و میوه جات هستیم و تحت تاثیر این موضوع، آرامش در بازار میوه و تره بار در 

سراسر کشور برقرار است و هیچ کمبودی نداریم.
دارایی نژاد همچنین بیان کرد: از آنجایی که تولیدات امســال ما بیشتر از 
مصرف داخلی است بنابراین با صادرات هیچ مشکلی در بازار داخل پیش 
نخواهد آمد ضمن اینکه افزایش صادرات، هم کشاورزان را راضی و امیدوار 
می کند و هم برای کشــور ارزآوری دارد بنابراین امیدواریم در این زمینه 

برنامه ریزی های دقیق تری انجام شود.

رئیس سازمان فنی وحرفه ای کشور گفت: در کشور ما به دلیل ادای احترامی 
که به فارغ التحصیلان دانشگاه ها می شود، یک نوع بدبینی به آموزش مهارتی 
ایجاد شده است،اما فراگیری آموزش های مهارتی یک ضرورت برای یافتن 

آسان شغل است.
با توجه به مشکلات عدیده در حوزه اشتغال و همچنین وجود نیروهای کار 
فراوان و آموزش ندیده و البته فارغ التحصیل دانشگاهی، نیاز جدی کشور به 
بحث آموزش های تخصصی که منجر به ایجاد شغل شود از مهمترین مسایل 
است. مسئله ای که وجود دارد این است که مطابق آمار سازمان فنی و حرفه 

ای تقریباً ۵۰درصد مهارت آموزان جذب بازار کار می شوند.
یکی از ابزارهای مهم تربیت نیروی انسانی, بخش آموزش های فنی و حرفه 
ای است که با ارائه مهارت های دسته اول به فراگیران آنها را برای ورود به 
دنیای کسب و کار آماده می سازد. با توجه به این امر که تغییرات در دنیای 
بازار کسب و کار و صنعت و سطح نیازمندی ها و مهارت ها را تغییر داده لازمه 

پاسخگویی به این تغییرات, آموزش های مهارت به روز است.
مهرداد عظیمی, رئیس سازمان فنی وحرفه ای کشــور با اشاره به اینکه 
مهارت آموزی ابزاری برای پیشرفت کشور است گفت:ارتقاء آموزش فنی 
و حرفه ای راهی برای ایجاد سرمایه انسانی و تقویت رشد اقتصادی است. 
وی دلیل بیکاری را عدم وجود مهارت هایی که هر کشــور به آن نیاز دارد 
برشمرد و گفت: سرمایه گذاری در توسعه مهارت های یک ملت از طریق 

آموزش حرفه ای، یکی از مولفه های مهم توسعه سرمایه انسانی است. برخی 
از جوامع آموزش های فنی و حرفه ای را بی اهمیت نشان می دهند و این امر 
باعث شده افراد بیشتر به سمت دانشگاه ها گرایش یابند و درنهایت منجر به 
بیکاری نیروی کار یک کشور شود. توسعه سرمایه انسانی با بنیادی کردن 
آموزش های مهارتی امکان پذیر است. برای کسب مهارت متناسب با مشاغل 
نیاز به آموزش است. آموزش مهارت به نیروی انسانی برای ورود به بازار کار را 
مهارت آموزی می گویند. با آموزش مهارت های شغلی و تخصصی به نیروی 
انسانی و ترغیب آن ها به  اشــتغال و کار آفرینی، می توان موجب کاهش 
مشکلات اقتصادی شد. دبیر شورای عالی آموزش تربیت فنی و حرفه ای و 
مهارتی، توسعه سرمایه انسانی با بنیادی کردن آموزش های مهارتی امکان 
پذیر دانست و بیان کرد: جوامع باید آموزش فنی و حرفه ای را با هدف یافتن 
راه حل های ماندگار برای ایجاد اعتمادبه نفس در آموزش های فنی و حرفه ای 
ترویج کنند. نیاز به ایجاد اعتمادبه نفس ریشــه در داستان های موفقیت 
کشورهایی است که تاکید بر آموزش فنی و حرفه ای را مسیری برای ارائه 

مهارت های مهم صنعت می دانند.
نداشتن مهارت کافی باعث شده است که در سالهای اخیر فارغ التحصیلان 
زیادی به جمع روزافرون بیکاران ملحق شوند. در واقع همین بی مهارتی 
باعث می شود که افراد جذب بازار کار نشوند. سالانه حدود یک میلیون فارغ 
التحصیل بعنوان متقاضی کار وارد چرخه ی بازار کار می شوند. یک علت مهم 

این موضوع فرهنگ نادرست مدرک گرایی است که در بین جوانان مطرح 
است. البته شرایط ورود بسیار آسان به دانشگاه ها و توسعه ی نظام آموزشی 
عالی نیز به گسترش این طرز تفکر دامن زده است. متاسفانه در اکثر خانواده 
ها شرایط به گونه ای رقم می خورد که صرفاً ورود به دانشگاه بر کسب مهارت 
ارجحیت پیدا می کند. حتی اگر این ترجیح باعث شود که افراد بیکار بمانند. 
فرهنگ تحصیلات دانشگاهی فارغ از استعدادهای هر فرد در خانواده ها به 
مرور باعث فراموش کردن اهمیت  کسب مهارت می شود و همین موضوع 
جوانان را برای ورود به بازارکار دچار ضعف می کند. وی با تأکید بر ارتباط 
جدی مهارت آموزی با اشتغال و اقتصاد اظهار داشت: در کشور ما به دلیل 
ادای احترامی که به فارغ التحصیلان دانشگاه ها می شود، یک نوع بدبینی به 
آموزش مهارتی ایجاد کردند، ولیکن فراگیری آموزش های مهارتی توسط 
جوانان یک ضرورت و زمینه ساز موفقیت در زندگی فردی و اجتماعی و رفع 
مشکل بیکاری است و تا زمانی که به ارتباط جدی مهارت آموزی با اقتصاد 

و اشتغال دقت نشود اقتصاد ناپایدار و انبوه بیکاران را شاهد خواهیم بود.
رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور با اشاره به تأکید مقام معظم 
رهبری مبنی بر توســعه مهارت های فنی و اســتمرار نــوآوری و ابتکار، 
افزود: لازمه مهارت افزایی، خودباوری و خودآگاهی نسبت به توانایی ها و 
استعدادهای فردی است و هم افزایی دستگاه های اجرایی در توسعه مهارت 

آموزی و ایجاد فرصت های شغلی جدید و کارآفرینی نقش مهمی دارد.

قیمت گوشت قرمز در بازار تهران کاهش یافت

صادرات محصولات کشاورزی افزایش یافت

ارتباط جدی مهارت آموزی با اشتغال و اقتصاد
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رضا کنگری از کاهش قــدرت خرید مردم برای 
انواع مواد غذایی خبر داد و گفت: با وجود توزیع 
انواع کالا تقاضا ضعیف و این امــر به رکود بازار 

انجامیده است.
رضا کنگری، رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی 
تهران با ارایه توضیحاتــی در این خصوص بیان 
کرد: در زمینه عرضه انواع کالاهــا در بازار مواد 
غذایی، مشکلی وجود ندارد و انواع کالاها به طور 
کامل توزیع می شوند و در دسترس قرار دارند. 
اما مشکل اساســی در اینجا قدرت خرید مردم 
اســت که به دلیل تورم و افزایش قیمت کالاها 
کاهش یافته است و این موضوع باعث رکود بازار 

شده است.
وی افزود: هزینه های تولید بــالا رفته و این به 
گرانی محصولات نهایی انجامیده، در حالی که 
درآمد مردم به انــدازه هزینه های تولید افزایش 
نداشته است، در نتیجه تقاضا برای مواد غذایی به 
سمت و سوی کالاهای اساسی سوق پیدا کرده و 

از تنقلات فاصله گرفته است.
کنگری تصریح کــرد: در میان اقلام اساســی 
نیز با توجــه به کاهــش قدرت خریــد، تقاضا 
برای اقلام اساســی ارزان  قیمــت افزایش پیدا 
کرده اســت. به طور مثال وقتی قــدرت خرید 
مردم برای گوشــت پاییــن آمــده و در مقابل 
تقاضا برای ســویا بالا رفته تا جایگزین گوشت 

باشــد. همچنین تقاضا برای انواع نوشیدنی ها 
 و تنقلات مانند کیــک، کلوچــه و مانند اینها 

کم شده است.
رئیس اتحادیه بنکداران مــواد غذایی ادامه داد: 
همه مشــکلات امروز بازار مواد غذایی از کمبود 
تقاضا ناشی شــده، در عرضه مشــکلی نیست. 
قیمت ها در ثبات اســت و نوسان خاصی در نرخ 

انواع کالا در سال جاری مشاهده نشده است.
کنگــری در ادامــه از کاهش قیمــت دو مورد 
ازکالاهای اساسی در گروه مواد غذایی خبر داد و 
گفت: روغن و برنج در سال جاری کاهش قیمت 
داشته است. برنج ایرانی امسال ۳۵ تا ۴۰ درصد 
ارزان تر از پارسال شده است. این کاهش تقاضا 
هم در پی مازاد عرضه اتفاق افتــاده اما با وجود 
کاهش قیمت برنج بازار آن همچنان راکد است. 
برای برنج ارزان  قیمت هم تقاضای چشمگیری 

وجود ندارد.
وی افزود: روغن نیز در سال جاری کاهش ۱۰ تا 
۱۵ درصدی قیمت را تجربه کرده اســت. با این 
حال بازار روغن هم مانند برنج به دلیل نبود تقاضا 

در برابر عرضه از تعادل برخوردار ندارد.
رئیــس اتحادیــه بنکــداران مــواد غذایــی 
خاطرنشان کرد: در پی کاهش تقاضای داخلی 
تولیدکنندگان به عرضه کالا در بازارهای خارجی 

و صادرات می اندیشند.

فاطمه نظری در رابطه با اظهــارات وزیر اقتصاد، 
عنوان کرد: با اینکه بحث »استانی شدن نرخ نان« 
در رسانه ها، برجسته شد، اما اصلا هیچ اتفاق خاص 

و جدیدی نیفتاده است.
فاطمه نظری، رئیس اتحادیه نانوایان سنتی تهران 
گفت: تعیین نرخ نان، پیش از این نیز به این شــکل 
انجام می شــد. ابتدا در تهران و براساس هزینه های 
تهران در نشست هایی با مســئولان دولتی، قیمت 
ها بررســی می شــد و پس از هماهنگی ها به عدد 
مشــخصی می رســیدند و نرخ را اعلام می کردند. 
بعد از آن دیگر اســتان ها براســاس نــرخ تهران و 
متناســب با هزینه های خود، نرخی را محاسبه می 
 کردند و آنها هم مقداری کمتر از تهران، بر اســاس 
هزینه های استان خود، نرخ نهایی را اعلام می کردند.

نان در حال حاضر ۳ نرخی است
وی افزود: بنابراین هیچ اتفــاق جدیدی نیفتاده و 
همیشه اینگونه بوده است که هر استان بر اساس 
هزینه های خود، نرخ را اعلام می کرده اســت، اما 
ابتدا این نرخ برای تهران اعلام می شد. اما اکنون 
برخی اســتان ها، پیش از اعلام نــرخ تهران، در 
اندازه بررسی هایی که کردند، قیمت خود را اعلام 
کرده اند. نان در حال حاضر ســه نرخی است. آرد 
یارانه ای نوع یک، دو و آرد نوع ســه؛ که هر کدام 
قیمت های آرد و گنــدم متفاوتی دارند و بنابراین 
نرخ نانش هم متفاوت می شــود. البته نوع ۳ نرخ 

ندارد و آزاد است.

در ۱۳ استان، نرخ نان توسط استانداران 
اعلام شده است

رئیس اتحادیه نانوایان سنتی تهران با بیان اینکه 
در ۱۳ استان، نرخ نان توسط استانداران اعلام شده 
است و استان هایی مانند اصفهان، شیراز و خراسان 
رضوی، نرخ های خود را که از ۴۰۰ ترمیم نشــده 
بود، ترمیم کردند، ادامه داد: مرداد ماه امسال هم 
مســئولان مربوطه اعلام کردند تهــران نرخ خود 
را اعلام خواهد کرد؛ اما متاســفانه اعلام نشد. به 
صحبت هایی که شده بود و به اعداد و ارقامی که در 
هماهنگی با مسئولان دولتی در مرداد ماه رسیده 

بودیم، عمل نشد و آن را اعلام نکردند.

۹۵ درصد مصرف نان مردم، سنتی و ۵ 
درصد صنعتی است

نظری با یادآوری اینکه به طور متوســط، اکنون 
۹۷ تا ۹۵ درصد نان سفره مردم را نان های سنتی 
تامین می کنند و نان های صنعتی نیز تامین کننده 
بین ۳ تا ۵ درصد نان سفره مردم هستند گفت: در 
تهران هزینه های خورد و خوراک کارگری و هزینه 
محلی که نانوایی در آن دایر اســت و سایر هزینه 
ها از جمله هزینه های حمل و نقل آرد به نانوایی 
ها و حامل های انرژی نســبت به شهرهای دیگر و 
شهرهای کوچکتر بالاتر است. این مسئله در تحلیل 
نهایی قیمت نان اثرگذار اســت. قطعا هر اســتان 

هزینه تولیدی متفاوتی دارد.

وی تاکید کرد: فرایند بررســی و تعیین نرخ نامه 
رســمی که اکنون برای نان اجرا می شــود، سال 
۹۹ آغاز و در ســال ۱۴۰۰ اعلام شد. در واقع این 
نرخ نامه با قیمت های سال ۹۹ تعیین شده است. 
انتهای این نرخ نامه هم نوشــته شده قیمت های 
فوق تــا زمانی ملاک عمل خواهد بــود که هزینه 

تولید افزایش نیافته باشد.
رئیس اتحادیه نانوایان ســنتی تهران خاطرنشان 
کرد: اگر ملاک ما برای تعیین نرخ، ســال ۱۴۰۰ 
باشد از ۱۴۰۰ به ۱۴۰۱ فقط در یک مورد که آن 
هم مربوط به هزینه های کارگری است ۵۷ درصد 
افزایش حقوق کارگر داشته ایم. این رقم، از سال 
۱۴۰۱، به ۱۴۰۲، حدود ۳۰درصد بیشــتر شده 
است. در این شرایط، این ۸۷درصد افزایش، روی 

هزینه های تولید اثرگذار بوده است.

آرد فقط ۸ درصد هزینه تولید نان است
نظری با بیان اینکه آردی که به دست نانوا می رسد، 
تنها ۵ تا ۸ درصد هزینه تولید را شــامل می شود، 
ادامه داد: بر این اساس بین ۹۲ تا ۹۵درصد هزینه 
تولید، شــامل کرایه محل، خوراک کارگر، حقوق 
و دســتمزد، حامل های انرژی، خمیر مایه، کرایه 
حمل و دیگر مقولات می شــود. اکنــون، با توجه 
به تــورم نزدیک به ۱۴۰درصدی کــه در مجموع 
این ســال ها بوده، دیگر این تولید بــرای نانوایان 

اقتصادی نیست.
رئیس اتحادیه نانوایان ســنتی تهــران همچنین 
افزود: قرار بــود کمک هزینه ۴۰درصدی شــب 
به شــب از طریق دســتگاه های هوشــمند نان، 
برای نانوایــان واریز شــود، صرف نظــر از اینکه 
این میزان، هزینه های آنها را پوشــش نمی دهد 
و دخل و خرج شــان با یکدیگر نمــی خواند، اما 
بســیاری از نانوایان در مراجعه به اتحادیه گلایه 
 دارند کــه این مبلــغ بــرای آنها به طــور کامل 

واریز نمی شود.
وی با بیان اینکه نهادهای متعددی در حال نظارت 
بر نانوایی ها و بازرســی از آنها هستند گفت: آنها 
تنها به بازرســی شــدن و جریمه تعزیری بسنده 
نمی کنند، گاها بنــر نصب می کننــد و یا آرد و 
کمک هزینه نانوایی ها را کسر می کنند. در واقع، 

نانوایی ها از چندین جا تعزیر می شوند.
رئیس اتحادیه نانوایان سنتی تهران با اشاره به سه 
نرخی بودن نان و اینکه دولت باید به صورت پله پله، 
این چند نرخی بودن نان را اصلاح و قیمت ها را به 
یکدیگر نزدیک کند، تصریح کرد: همه این مسائل 
روی هم در حال انباشته شدن است و ما نسبت به 

پیامدهای آنها، نگرانی هایی داریم.
نظری تصریح کرد: در شــرایط فعلی همه اضلاع 
مثلث نان از ادارات دولتی کــه در تعیین نرخ نان 
دست اندرکار هستند تا نانوا و مصرف کننده، هیچ 
کدام راضی نیستند. بهتر است برای نظم دهی به 
شرایط فعلی هر چه زودتر این مسائل مورد بررسی 
و رسیدگی قرار گیرند تا مشکلات روی هم انباشته 

نشوند.

رئیــس ســازمان بورس 
گفت: ســال گذشته ۳۰ 
درصد از تأمیــن مالی در 
بخش اقتصاد از طریق بازار 
ســرمایه انجام شد. مجید 
عشقی رئیس ســازمان بورس در همایش بورس، 
بانک وبیمه با اشاره به اینکه قدرت و نقش آفرینی 
بازار بورس در تأمین مالی از ســال ۸۴ پر رنگ شد 
گفت: در سال ۱۴۰۱ حدود ۳۰ درصد از تأمین مالی 
در اقتصاد از طریق بورس آنجا شــد و این در حالی 
است که در سال ۹۵ فقط ۱۴ درصد در بخش تأمین 

مالی در اقتصاد نقش داشت.
وی ادامه داد: ما معتقدیم کــه می توان نقش بازار 
سرمایه را بسیار پررنگ تر از شرایط فعلی کرد. این 
مقام مسئول خاطر نشان کرد: امروز اقتصاد کشور 
نیازمند خلاقیت و نوآوری است بنابراین نمی توان 
اقتصاد را با سیاست های یک دهه گذشته مدیریت 

کرد. عشــقی ادامه داد: بانک ها تمایــل ندارند تا 
بنگاه های متوسط و بزرگ تأمین مالی داشته باشند 
به همین دلیل بورس می تواند جای آنها این وظیفه 
را انجام دهد. وی ادامه داد: امروز نیازمند بازگشت 
اعتماد مردم به دولت هســتیم که اگر این اعتماد 
نباشد عملًا توسعه متوازن نخواهیم داشت. مردم 

باید بدانند تنها مسیر بورس است که شفاف است.
مهم ترین روش تأمین مالی از طریق بازار سرمایه، 
افزایش سرمایه شرکت هاســت. این روش معمولاً 
برای بنگاه های تولیدی هزینه مالی مســتقیم به 
همراه ندارد، بنابراین افرادی که با سرمایه گذاری 
از این طریق در تأمین مالــی پروژه ها و بخصوص 
افزایش سرمایه شرکت ها مشارکت می کنند، سود 
ثابتی دریافت نمی کننــد و فقط می توانند از محل 
سود تقسیمی  شرکت یا منافع ناشی از اجرای پروژه 

پس از راه اندازی و اتمام ساخت، بهره ببرند. 
همچنیــن در ایــن روش تأمیــن مالــی معمولاً 
بازپرداخت اصل ســرمایه نیز توسط شرکت انجام 
نمی شــود. بدین ترتیب تأمین مالی از این طریق 

برای شرکت بسیار جذاب است. از طرفی شرکت ها 
برای توسعه فعالیت های خود و حفظ قدرت رقابت 
و یا افزایش آن، اقدام به افزایش سرمایه می کنند. 
در برخی مواقع این کار به منظــور اصلاح و بهبود 
ساختار مالی شــرکت صورت می گیرد. این تأمین 
منابع مالی جدید می تواند به شــکل های مختلفی 

صورت گیرد.
به طور کلی  اصولاً سرمایه جایی می رود که امنیت 
و بازدهی داشــته باشــد و یکی از موانع تولید در 
کشور ما، ناکافی بودن شرایط امنیتی برای سرمایه 
گذاری است. مسائلی مانند تحریم و یا کرونا از جمله 
تهدیداتی است که برای سرمایه گذاری وجود داشته 
و دولت باید برای رفع این مشکلات در جهت رفع 
تحریم و همچنین کنترل کرونا، قدم بردارد. دولت 
باید شرایط مساعد را برای سرمایه گذاری در کشور 
فراهم کند. دولت نباید به بخش خصوصی ورود پیدا 
کند و خودش را رقیب بخش خصوصی بداند بلکه 
باید فضا را برای ســرمایه گذاری بخش خصوصی 

فراهم کند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

بازار سرمایه در بخش اقتصاد ۳۰ درصد سرمایه گذاری کرده است

تامین مالی تولید از بازار سرمایه 
وضعیت بحرانی بازار مواد غذایی

نرخ نان قبلا هم استانی تعیین می شد

بازار سرمایه گزینه اصلی تأمین مالی تولید
علی قنبری، اقتصاددان

برای تحقق رشــد تولید و افزایش درآمد ملی باید 
سرمایه گذاری را در کشــور افزایش داد. افزایش 
سرمایه گذاری در کشور بدون ورود بخش خصوصی 
داخلی و خارجی قوی امکان پذیر نیست. درواقع 
باید پذیرفت دولت به تنهایی در تأمین مالی پروژه ها 
شکست خواهد خورد و با توجه به محدودیت های 
ارزی که با آن مواجه اســت و بــا توجه به افزایش 
هزینه ها، لاجرم استفاده از ظرفیت بخش خصوصی 
در تأمین مالی پروژه ها امری مهــم و ضروری به 
شــمار می رود. اگر اقدام مؤثر و قاطعی در زمینه 
ســرمایه گذاری خارجی و داخلی صورت نپذیرد 
رشد تولید اتفاق نمی افتد. امروز آمار رسمی وضعیت 
نامطلوب تولید را نشان می دهد. مثلًا در مقاطعی 
دو یا سه درصد رشد تولید داشته ایم و حتی گاهی 

اوقات صفر و منفی بوده است.
در این زمینه استفاده از ظرفیت بازار سرمایه به نوعی 
مغفول مانده است. در صورتی که باید از این پتانسیل 
بیشترین بهره برداری ممکن صورت گیرد. بر اساس 
آمارهای رسمی  به رغم اینکه تأمین مالی از بورس 
چهار برابر شده، اما در واقع سهم سه درصدی آن به 
۱۲ درصد رسیده است. در حالی که هنوز نزدیک به 
۸۸ درصد نیازهای مالی و تأمین سرمایه در گردش 
بنگاه های تولیدی و اقتصــادی را بانک ها تأمین 
می کنند. بنابراین این کار نیاز به یک برنامه ریزی 
عملی و مناسب دارد تا بتوان از ظرفیت بازار سرمایه 

به نحواحسن بهره بردای لازم را کرد.
امروزه در تمامی کشورهای دنیا بازار سرمایه با توجه 
به مزایایی که دارد، گزینه اول تأمین مالی اســت. 
برای بررسی ظرفیت های بازار سرمایه در وهله اول 
باید به مفهوم تأمین مالی در این زمینه بپردازیم. بر 
این اساس به فرایندی که به دنبال ایجاد، جمع آوری 
و افزایــش منابع مالی یا ســرمایه ای برای هر نوع 

مخارج است، تأمین مالی گفته می شود. 
هدف از تأمین مالی، ســرمایه گذاری بلندمدت، 
تحقق سودآوری، کاهش ریسک و برطرف کردن 
نیازهای اقتصادی یک بنگاه تولیدی است. طبیعتاً 
ویژگی هایی که به عنوان هدف تأمین مالی ذکر شد، 
همگی ظرفیت هایی هستند که بازار سرمایه از آن 
برخوردار است. با توجه به این موضوع، بازار سرمایه 
بهترین گزینه برای تأمین مالی بخش تولید کشور 

قلمداد می شود.
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وزیر ارتباطات:
۴ شهر گیلان تحت پوشش فیبر نوری قرار می گیرد

وزیر ارتباطات تأکید کرد: پروژه فیبر نوری منازل و کسب وکارها در حال حاضر مهم ترین 
پروژه دولت سیزدهم در حوزه ارتباطات است که حتی شاید بتوان آن را بزرگ ترین پروژه 
ارتباطی در تاریخ کشور لقب داد. به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات عیسی 
زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، صبح امروز )دوشنبه ۸ مهرماه ۱۴۰۲( در ادامه 
سلسله جلسات هفتگی با استانداران به  منظور بررسی وضعیت شبکه ارتباطی استان و 
میزان پیشرفت پروژه فیبر نوری منازل و کسب وکارها، میزبان اسدالله عباسی، استاندار 
گیلان بود. وزیر ارتباطات در این جلسه با تقدیر از همراهی استاندار گیلان در پیشبرد 
پروژه های ارتباطی به ویژه پروژه فیبرنوری منازل و کسب وکارها در این استان گفت: پروژه 
فیبر نوری منازل و کسب وکارها پروژه مهم و کلیدی است و زیرساخت توسعه  آینده کشور 
و بالطبع استان گیلان است. وی با تأکید بر اینکه، پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها 
یک پروژه مهم و راهبردی است، افزود: پروژه فیبر نوری منازل و کسب وکارها از این جهت 
حائز اهمیت است که می تواند تضمین کننده ارتباطات پایدار و پرسرعت در کشور باشد و 

باعث افزایش رضایت مندی مردم عزیز شود.
زارع پور تصریح کرد: اکنون دیگر این پروژه بر اســاس قانون برنامه هفتم توسعه به یک 
تکلیف قانونی برای همه ما تبدیل شده است و وزارت ارتباطات بر اساس برنامه هفتم توسعه 
مکلف شده است که ۲۰ میلیون »اتصال« به فیبر نوری منازل و کسب وکارها را ایجاد کند و 
تا پایان برنامه هفتم نیز تمام ساختمان های کشور باید به فیبر نوری متصل شوند و دستیابی 
به این هدف در برنامه هفتم بدون دستیابی به ۲۰ میلیون »پوشش« تا پایان دولت سیزدهم 
امکان پذیر نیست. وی ادامه داد: بنابراین پروژه فیبر نوری منازل و کسب وکارها که هم از 
منظر توسعه ای و هم از منظر تکلیف قانونی حائز اهمیت است، در حال حاضر به مهم ترین 
پروژه دولت سیزدهم در حوزه ارتباطات تبدیل شده که حتی شاید بتوان آن را بزرگ ترین 

پروژه ارتباطی در تاریخ کشور لقب داد.
وزیر ارتباطات با تأکید بر اینکه این پروژه می تواند چهره ارتباطات کشور و استان های کشور 
را متحول کند، خطاب به استاندار گیلان گفت: انتظار این است که مثل همیشه که پای کار 
پروژه های ارتباطات استان بوده اید، در این طرح مهم نیز شخصاً در استان راهبری پروژه 
را بر عهده بگیرید و در جلسات هفتگی با فرمانداران و شهرداران، مدیریت و کنترل پروژه 
را برعهده بگیرید و زمینه همراهی مدیران شهری به ویژه شهرداران استان را فراهم کنید.

وی بابیان اینکه پروژه فیبر نوری منازل و کســب وکارها در ۱۷ شهر استان گیلان آغاز 
شده است، افزود: البته تاکنون در شهر رشت ۱۱۵ کیلومتر و در شهر انزلی ۳۲ کیلومتر و 
در مجموع ۱۴۷ کیلومتر فیبر نوری هم اجرا شده است و هم اکنون کل شهر رشت تحت 
پوشش قرار گرفته و تا پایان سال هم حداقل چهار شهر دیگر هم تحت پوشش قرار خواهد 

گرفت و مردم عزیز می توانند از سرعتهای چندصد مگابیت بر ثانیه ای برخوردار شوند.
زارع پور با اشاره به توسعه ارتباطات روستایی گفت: ۹۴ درصد روستاهای استان گیلان 
به شبکه ارتباطی پهن باند متصل شده اند و از مجموع ۲۰۶۰ روستای استان گیلان، 
۱۲۴ روستای باقی مانده هم تا پایان سال به شبکه ارتباطی متصل می شوند. در ادامه 
این جلسه اسدالله عباسی، استاندار گیلان نیز با تأکید بر اینکه پروژه فیبر نوری منازل و 
کسب وکارها برای ما حائز اهمیت است، گفت: در نیمه نخست امسال شاهد ۶۲ میلیون 
شب اقامت گردشگران در استان گیلان بوده ایم و یکی از مواردی که برای افزایش رضایت 
مندی این حجم گردشگر لازم است ، وجود ارتباطات پرسرعت و پایدار در استان است. 
وی افزود: بنابراین برای ما نیز پروژه فیبرنوری منازل و کسب وکارها نیز حائز اهمیت است 
و بر این اساس تمام قد پای این پروژه هستیم و مدیران استانی هم باید به طور کامل با این 
پروژه همراهی کند و ایجاد مانع در مسیر این پروژه از جانب مدیران استانی به هیچ وجه 
پذیرفته نیست. در این جلسه مدیر کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان گیلان هم 
گزارشــی از آخرین وضعیت طرحهای ارتباطات و فناوری اطلاعات استان و اقدامات 

صورت گرفته ارائه کرد.

فصلی جدید از فعالیت اینترنت ماهواره ای در ایران
این روزها بحث  حول محور اینترنت ماهواره ای استارلینک داغ است و پرسش های 
زیادی در این مورد مانند اینکه اینترنت ماهواره ای چیســت، مطرح می شود. به 
گزارش ایســنا، پس از آنکه فعالیت اینترنت ماهواره ای در سایر کشورها شتاب 
گرفت، این فناوری چند سالی است که در ایران هم مورد توجه قرار گرفته و پس 
از گذشــت چندین ماه از چگونگی نحوه فعالیت این نوع ماهواره در کشور، اخیرا 
در جلسه هیات مقررات رادیویی اتحادیه بین المللی مخابرات، شرکت اسپیس 
ایکس مکلف به همکاری با جمهوری اســلامی ایران برای ارائه خدمات اینترنت 

ماهواره ای خود شده است.
اما هدف پروژه اینترنت ماهواره ای استارلینک )Starlink( که زیر نظر شرکت 
اسپیس ایکس)SpaceX( متعلق به ایلان ماسک اداره می شود، رساندن اینترنت 
پرسرعت به بســیاری از نقاط جهان به خصوص مناطقی است که تا پیش از این 

دسترسی به شبکه اینترنت در آنها ممکن نبوده است.
ایده ی اســتفاده از ماهواره ها برای اتصال به شــبکه ی جهانی اینترنت، موضوع 
جدیدی نیست به طوری که در اوایل دهه ۹۰ شرکت “Teledesic” برای انجام 
چنین کاری افتتاح شد. این شرکت و شرکت های مشابه هنگامی که پس از ارسال 
ماهواره های زیاد همچنان با مشکل اتصال ضعیف مواجه بودند، ورشکست شدند. 
با این وجود پروژه استارلینک تفاوت های چشم گیری نسبت به سایر پروژه ها دارد 
که از جمله ی آنها می توان به هزینه کمتر ارسال ماهواره ها به مدار، سرعت بیشتر 

و کاهش تاخیر در برقراری ارتباط اشاره کرد.
این ماهــواره  می تواند بــا توجه بــه ویژگی های ذاتــی خود ماننــد پایداری، 
انعطاف پذیری، تأخیر کم و تأمین ظرفیت قابــل ملاحظه و ارزان قیمت، کمک 
شایانی در کاهش شکاف دیجیتال در کشور و سیگنال رسانی به مناطق محروم و 
دورافتاده داشته و به عنوان بخش مهمی در لایه زیرساخت و خدمات پایه معماری 
شبکه اینترنت نقش آفرین است. در این راستا شرکت فضایی اسپیس ایکس پروژه 
اینترنت ماهواره ای "استارلینک" را در سال ۲۰۱۵ با هدف فراهم کردن پوشش 

گسترده اینترنت آغاز کرد.
حال اینترنت ماهواره ای کم و بیش در برخی از کشورها فعالیت خود را آغاز کرده 
و در ایران هم بعضا عنوان می شــد که نزدیک ۱۰۰ استارلینک فعال شده است 
اما مسئولان تاکید داشتند درصورتی که این فناوری به صورت قانونی در کشور 

بخواهد فعالیت کند، از آن استقبال می کنند.
به طور مثال وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات بارها در سخنان خود به این موضوع 
اشاره کرده و گفته است طبق قواعد بین المللی هر اپراتور اینترنت ماهواره ای که 
بخواهد در قلمروی یک کشور سرویس ارائه کند باید قواعد سرزمینی آن کشور را 
رعایت کند. طبق گفته وی، این قواعد به همه این اپراتورها از جمله استارلینک 
ابلاغ شده است و اگر این قواعد را بپذیرند، از فعالیت آنها استقبال می کنند؛ در 
واقع ۳۰۰۰ روستا وجود دارد که هنوز به اینترنت متصل نیستند که با این اقدام 

می توان آن ها را به اینترنت متصل کرد.
در نهایت پس از پیگیری های انجام شده ابتدای تابستان امسال اتحادیه جهانی 
مخابرات )ITU( اعلام کرد که ارایه خدمات از ســوی اســتارلینک در مرزهای 
جمهوری اسلامی ایران به دلیل عدم رعایت قوانین سرزمینی، غیرمجاز است.      

مطابق یکی از قطعنامه های ITU، ارایه خدمات از سوی یک شرکت خارجی در 
چارچوب مرزهای کشور دیگر منوط به دریافت مجوز از سوی آن کشور است که 
در بررسی های به عمل آمده مشخص شد استارلینک برای ارایه اینترنت ماهواره 

ای هیچ مجوزی را تاکنون از جمهوری اسلامی ایران دریافت نکرده است.
اما پس از گذشــت چندین ماه در جلســه اخیر هیات مقررات رادیویی اتحادیه 
بین المللی مخابرات یا همان RRB، شرکت اسپیس ایکس مکلف به همکاری با 

جمهوری اسلامی ایران برای ارائه خدمات اینترنت ماهواره ای خود شد.

اخبار

معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهور از 
همکاری علمی فناورانه ایران 
و روسیه در ۶ حوزه خبر داد و 
گفت: این همکاری در حوزه 
های ســلامت، دارو، تامین قطعات کشتی و هواپیما و 
خودرو اســت. روح الله دهقانی فیروزآبادی با اشاره به 
سفر اخیر خود به روسیه و تعاملات علم و فناوری ایران با 
این کشور گفت: روسیه فرصت ها و شرایط ویژه ای دارد 
بالاخره این کشــور در دورانی ابرقدرت دنیا بوده و یکی 
از شاخص های ابرقدرتی او هم قدرت علم و فناوری در 
یک سری حوزه ها مثل حوزه نظامی، هوایی، فضا، حتی 

انرژی اتمی، نفت و انرژی بوده است.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
افزود: در اتفاقات اخیر و تحریم هایی که برای روســیه 
اتفاق افتاده یک آســیب پذیری هایی برای این کشور 
ایجاد شده و خیلی جاها وابستگی به اروپا و غرب داشته 
است، از طرفی ایران در ۴۰ سال گذشته تحریم بوده و 
به دلیل محدودیت ها باعث شده ایران در برخی حوزه ها 
انرژی و توان زیادی بگذارد، هزینه کند و دستاوردهای 

چشم گیری هم داشته باشد.
دهقانی خاطرنشان کرد: در ملاقات های یکسال گذشته 

که بعد از تحریم روسیه اتفاق افتاد دو کشور به این باور 
رسیدند که کاملًا در بسیاری از حوزه ها مکمل همدیگر 
هســتند. یعنی آنچه آنها نیاز دارند ما داریم و بالعکس. 
وی در ادامه تعاملات حال حاضر بین ایران و روســیه 
را بهار توســعه ارتباطات با روســیه تعبیر کرد و گفت: 
مجموعه تعاملات ما در ۲ سال گذشته از لحاظ اقتصادی 
با روس ها ۴ تا ۵ برابر شده است و واقعاً جا دارد این عدد 

به ۱۰ برابر برسد.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
افزود: ما نشســت های خیلی خوبی با بنیاد علم روسیه 
داشــتیم و یک قرارداد همکاری بین ما و روسیه بسته 
شده است؛ شهریور ماه امســال ۱۰۰ طرح برای انجام 
کار علمی مشترک به این برنامه مشترک ارسال و توسط 
کمیته مشترک داوری ۲۰ طرح انتخاب شده و دو کشور 

بر روی آنها سرمایه گذاری خواهند کرد.
وی با اشاره به تعامل و همکاری علمی ایران و روسیه در ۶ 
حوزه که به پیشنهاد دو طرف مطرح شد، گفت: در همین 
راستا کمیته هایی ذیل یک کارگروه عالی تشکیل شد که 
این کمیته ها شامل حوزه های سلامت، دارو، تجهیزات 
پزشکی، حمل و نقل، تأمین قطعات و اجزای کشتی و 

هواپیما، خودرو و فضا ایجاد شده اند.
دهقانــی در ادامه به موافقت روســیه برای اســتفاده 
شــرکت ها و اســتارت اپ های ایرانی از آژانس فضایی 
روسیه به صورت مستقیم اشــاره کرد و گفت: در حوزه 
غذای ســالم و پایدار همکاری در بحث تولید بذرهای 

هیبریدی و کشاورزی فناورانه مورد تأیید طرفین قرار 
گرفت و در همین رابطه پروتکلی در حال آماده شــدن 
است تا به امضای طرفین برسد. به گفته معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور با سیاست 
ایران و روســیه، پیش بینی این است که ظرف یکی دو 
سال آینده همکاری های علمی و فناوری ایران با روسیه 

توسعه بیشتری پیدا کند.
وی با بیان این مطلب که ما علاقه مند هستیم که یک 
پارک علم و فناوری مشترک ایران و روسیه داشته باشیم، 
گفت: به صورتی که در پارک پردیس بخشی را به عنوان 

پارک مشترک ایران و روسیه و بالعکس و این پارک یک 
هیأت امنا و هیأت عامل از دو طرف داشته باشد و سرمایه 
گذاری های مشــترک در این پارک ها انجام دهیم؛ به 
این شــکل مطمئن خواهیم شد که شرکت های ما بازار 
خارجی خوبی خواهند داشــت و علاوه بر این هویت و 

ماهیت ایرانی شأن حفظ خواهد شد.
دهقانی افزود: هدفگذاری کرده ایــم که ماهیانه با یک 
کشور توسعه ارتباطات علمی و فناورانه داشته باشیم و با 
توجه به این سیاست پیش بینی می کنیم در پایان دولت 

سیزدهم با ۴۰ کشور تبادل و همکاری داشته باشیم.

همکاری ایران و روسیه در ۶ حوزه فناوری انجام می شود 

تعامل فناورانه با ۴٠ کشور تا پایان دولت
News kasbokar@gmail.com

یک شرکت دانش بنیان با تولید دستگاه سی تی اسکن 
پزشــکی گام مهمی در خودکفایی و بومی سازی این 

محصول استراتژیک برداشته است.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، شــرکت دانش بنیان بهیار صنعت 
سپاهان با تولید دستگاه ســی تی اسکن پزشکی گام 
مهمی در خودکفایــی و بومی ســازی این محصول 
استراژیک برداشــته و با تولید این دستگاه به ازای هر 
دســتگاه ۲۰۰ هزار دلار صرفه جویی ارزی می شود؛ 
نوآوری های فناورانه طرح در سطح ملی و یا بین المللی 
به گونه ای است که بیش از ۸۵ درصد این دستگاه در 

شرکت بومی سازی شده است.
همچنین تاثیر بســزایی بر ارتقائ جایگاه کشــور در 
منطقه و دنیا واهمیت اســتراتژیک داشته؛ بطوریکه 
ایران در این زمینه به جمع ۱۰ کشور صاحب فناوری 
تولید دســت یافته است. برای ســاخت این دستگاه 
تحقیقات گسترده در زمینه های ژنراتور ولتاژ بالا ,برد 
های کنترل کننده,نرم افزار بازسازی, مکانیک تخت 
و گانتری, پردازش تصویــر، طراحی الگوریتم های باز 
سازی مقاطع تصویری با به روزترین فناوری ها, طراحی 
الگوریتم های پیشرفته برای بازسازی مقاطع خارج از 

میدان دید, انجام شده است.
بدون شــک فناوری های ذکر شــده موجب افزایش 
حقیقی قدرت کشور از لحاظ علمی و اقتصادی است 
که باعث ارتقای غرور ملی بوده و افزایش امنیت ملی و 

کاهش امنیت روانی جامعه را در برخواهد داشت. نحوه 
عملکرد این دستگاه به این شکل است که امواج اشعه 
ایکس به اندام بیمار تابانده می شود و از تمام بافت هایی 
که در ان قسمت وجود دارد, عبور میکند. مقداری از این 
اشعه جذب بافت شده و مابقی از طرف مقابل خارج می 
شود که از طریق دتکتورهای حساس دریافت می شود. 
با تکرار این عمل , چندین فریم از جسم ایجاد میشود 
که نهایتا تصویر جسم از طریق روش های نرم افزاری 

برای بازسازی تصویر بدست می آید.
شــرکت دانش بنیان بهیار صنعت ســپاهان پس از 
۸ سال کار تحقیق و توســعه بر روی دستگاه سی تی 
اسکن موفق به دریافت پروانه بهره برداری آن از اداره 
کل تجهیزات پزشکی شد و با تلاش و همت مهندسان 
این شرکت اولین دستگاه ســی تی اسکن کاملا بومی 
در کشور ســاخته وبه زودی در مراکز بیمارستانی راه 

اندازی خواهد شد.
پاســخ به نیازهای مبرم در زنجیــره تامین تجهیزات 
بیو الکتریک در کشور, طراحی متناسب با نوع کاربرد 
درمانی, تصویــر برداری از تمام قســمتهای بدن یک 
بیمار؛ از دیگر مزیتهای آن است. این شرکت توان تولید 
نیازهای کشور را دارا است. بسیاری از بخشهای اصلی 

دستگاه سی تی اســکن توسط مهندسین این شرکت 
طراحی و بومی سازی شده است.

طراحی بومــی و رفع نیازهای کشــور و رســیدن به 
خودکفایی در ساخت سی تی اسکن, امکان دسترسی 
فنی به تمام مراحل تولید, ساخت, تعمیرات و نگهداری 
و تقویت خودکفایی کشــور در تعمیر و نگهداری این 
گونه تجهیزات بیــو الکتریک, قابلیــت دریافت تمام 
استانداردهای به روز بین المللی , فراهم سازی فرصت 
صادرات این گونه تجهیزات به تمامی کشورهای منطقه 

و جهان از ویژگیهای متمایز این طرح است.
فرید نجات بخش آزادانی مدیر عامل شــرکت دانش 
بنیان صنعت ســپاهان با بیان اینکه این محصول می 
تواند هم در زمینه تشخیصی مورد استفاده قرار گیرد 
و هم اینکه به عنوان شبیه ساز درمان در رادیوتراپی به 
کار گرفته شود. استفاده از فناوری های تصویر برداری 
پزشکی نوین همواره در حال توســعه بوده و دستگاه 
سی تی اســکن به عنوان یکی از روش های تشخیص 
پزشکی, برای تصویر برداری از انواع بافت های بدن از 
جمله مغز, قلب, ریه,کبد,کلیه,استخوان,مفصل و سایر 
اعضا به منظور تشخیص بسیاری از بیماری ها شامل 
ســرطان, اختلالات عروقی و اعصابی, عفونتها,آسیب 

های فیزیکی و دیگر مشکلات پزشکی مورد استفاده 
قرار می گیرد. هدف اصلی این طرح، طراحی دستگاه 
سی تی اسکن تشــخیصی, طراحی دستگاه سی تی 
اسکن ســیمولاتور جهت اســتفاده در رادیوتراپی و 
طراحی دستگاه سی تی اسکن برای کاربردهای صنعتی 

است.
مدیرعامل این شــرکت دانش بنیان خاطر نشان کرد: 
سی تی اسکن ۱۶ اسلایس پزشکی کاربردی عمومی 
در مراکز تصویر بــرداری پزشــکی دارد و ۸۵ درصد 
از نیاز مراکز درمانی را پوشــش میدهــد. همچنین 
تحقیق و توســعه برای ساخت ســی تی اسکن های 
پیشرفته تر و با اسلایس بیشتر ادامه داشته و ساخت 
اولین دتکتورهای ریزولوشــن مبتنی بر سی موس در 
کشور که توسط شرکت بهیار صنعت انجام شده است 
 گامی بلند برای ساخت ســی تی اسکن های پزشکی 

پیشرفته تر است.
وی ادامه داد: ضمن اینکه این روش تولید با روند اجرایی 
تولید محصولات دانش بنیان در شــرکت های بزرگ 
مرسوم بوده و همه شــرکتهای بزرگ ابتدا مبادرت به 
تولید محصولات مشابه کرده و سپس بر ایجاد ایدههای 
جدید اقدام می کنندتا بتوانند با تسریع در بخش تولید 
و پویایی در طول زمان با ارائه پیشــنهادات و روشهای 
جدید قابلیت رقابت با شرکت های رقیب را حفظ کنند. 
او در پایان تاکید کرد: همچنیــن امیدواریم با تجهیز 

بیمارستان های کشور به این دستگاه توانسته باشیم.

رئیس صندوق نوآوری از حمایت ۷ هزار میلیارد تومانی 
از شــرکتهای ICT خبر داد و گفت: صنــدوق نوآوری و 
شکوفایی در دولت سیزدهم ۱۳ همت تسهیلات به دانش 

بنیان ها ارائه کرده است.
بــه گــزارش صنــدوق نــوآوری و شــکوفایی، دکتر 
محمدصادقیــان خیاطیان، رئیس صنــدوق نوآوری و 
شکوفایی در نشست مشترک مسئولان صندوق نوآوری 
و وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات بــا بیان اینکه ما 
در صندوق نوآوری رویکرد فعالانه ای برای خود تعریف 
کردیم که براساس اولویت دستگاه های اجرایی و نیازهای 
کشور بتوانیم بخشی از حمایت از شرکت های دانش بنیان 
را ســامان دهیم، گفت: در این میان وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات به عنوان یکی از وزارت خانه های مهم و 
زیرساختی نقشی بسیار پررنگ در رویکرد جدید صندوق 
دارد. از ســوی دیگر وزیر ارتباطات نیز عضوی از هیئت 
امنای صندوق نوآوری اســت و بنابراین ارائه گزارشی از 
اقدامات صندوق به وزیر ارتباطات نیز برای ما از این حیث 

اهمیت دارد.
وی با تاکید بر اینکه نقطه قوت دولت سیزدهم، حمایت 
همه جانبه از زیست بوم دانش بنیان است، گفت: بنا بر این 
هم افزایی که در دولت ایجاد شــده، باید از این ظرفیت 
اســتفاده کنیم. ما به دنبال یک هدف هستیم و آن این 
اســت که از همگرایی موجود در دولت، برای حمایت از 

زیست بوم دانش بنیان استفاده کنیم. اکنون همه اجزای 
دولت پای کار توسعه اقتصاد دانش بنیان آمده اند و ما نیز 
به دنبال این هستیم که همکاری ها را به شکل سامان مند 
ایجــاد و از پراکندگی و کار جزیره ای عبــور کنیم. این 
اقدامات اگر هم افزا شوند سرعت رشدمان بسیار افزایش 

پیدا خواهد کرد.
رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی همچنین با بیان اینکه 
امروز تعداد شــرکت های دانش بنیان فعال در کشور به 
۹۲۲۰ شرکت دانش بنیان رسیده که ۲۶۶ هزار نفر در آنها 
مشغول به فعالیت هستند، گفت: در این میان صندوق 
نوآوری ۷۹ خدمت شامل ۲۰ مدل تسهیلات، هفت مدل 
ضمانت نامه و ۴۴ خدمت بلاعوض توانمندسازی به این 

شرکت ها اعطا می کند.
به گفته خیاطیان، صندوق نوآوری از ابتدای تأســیس 
تاکنون ۴۶ همت خدمات مالی به شرکت های دانش بنیان 
ارائه کرده است که از این بین ۲۵ همت شامل تسهیلات و 

۱۳ همت شامل ضمانت نامه است.
وی افزود: از این میزان خدمات مالی، هفت همت از طریق 
بخش خصوصی برای زیســت بوم نوآوری جذب شده 
است. ۱۸۶ میلیارد تومان هم در قالب خدمت بلاعوض 
توانمندسازی به شرکت های دانش بنیان ارائه شده که 
این اعداد با همکاری شبکه بانکی کشور و بازار سرمایه در 

اختیار شرکت های دانش بنیان قرار گرفته است.

رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی ادامه داد: در سال های 
گذشته صندوق توانست زبان و ادبیات مشترکی با شبکه 
بانکی ایجاد کند. از سوی دیگر در این سال ها شرکت های 
دانش بنیان یکی از خوش نام ترین مشتریان شبکه  بانکی 
بوده اند به طوری که امروز بدهی شرکت های دانش بنیان 
به شبکه بانکی کشــور مطابق گفته مدیران این شبکه، 

صفر است.
خیاطیان از دیگر همکاران صندوق نــوآوری در حوزه 
تأمین مالی فناوری را صندوق هــای پژوهش و فناوری 
نام برد و افزود: با حمایت صنــدوق نوآوری ۷۱ صندوق 
پژوهش و فناوری در سراسر اســتان ها و در حوزه های 
تخصصی مختلف شــکل گرفته اســت که میزان کل 
 ســرمایه آنها امروز به ۳ هــزار و ۳۰۱ میلیــارد تومان

 می رسد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه از بین 
 ICT ۹۲۲۰ شرکت دانش بنیان، ۲۸۰۰ شرکت در حوزه
فعالیت دارند، گفت: از این تعداد ۱۲۷۵ شرکت از صندوق 
نوآوری تسهیلات دریافت کرده اند که شامل ۳۵۹۹ فقره 
تســهیلات به مبلغ ۴,۸۱۴ میلیارد تومان بوده اســت. 
همچنین صندوق نوآوری تاکنون ۱۵۵۵ فقره ضمانت نامه 
به مبلغ ۲,۲۸۴ میلیارد تومان به شرکت های دانش بنیان 

فعال در حوزه ICT اعطا کرده است.
رئیس صندوق نــوآوری و شــکوفایی همچنین اظهار 

کرد: تاکنون ۴۱ میلیارد تومان هم سرمایه گذاری میان 
صندوق نوآوری و صندوق های پژوهش و فناوری فعال 
در حوزه ICT و نیز ۱۷۹ میلیارد تومان هم سرمایه گذاری 
با صندوق های جسورانه فعال در این حوزه صورت گرفته 

است.
خیاطیان با اشــاره به اینکه صندوق نوآوری و شکوفایی 
در دولت سیزدهم ۱۳ همت تسهیلات به دانش بنیان ها 
ارائه کرده اســت، گفت: ما در این دولت سالیانه به طور 
میانگین ۶۶۰۰ میلیارد تسهیلات به این شرکت ها اعطا 
کرده ایم که ۲.۸ رشد نسبت به دولت قبل را نشان می دهد. 
همچنین صندوق نوآوری با اعطای ۴۰۸ میلیارد تومان 
قرارداد تســهیلات به صندوق های پژوهش و فناوری، 
زمینه فعالیت گسترده این صندوق ها در سراسر ایران را 

فراهم کرده است.
وی با اشــاره به اینکه اهداف راهبردی صندوق نوآوری 
مطابق برنامه هفتم توسعه ایجاد ۵۰۰ هزار فرصت شغلی 
جدید اســت، گفت: تا پایان برنامه هفتم توسعه باید ۶ 
هزار میلیون یورو توسعه صادرات و ۶۶۰۰ همت فروش 
محصولات دانش بنیان حاصل شــود. رئیس صندوق 
نوآوری و شکوفایی در پایان خاطرنشــان کرد: توسعه 
فناوری های آینــده و جریان ســاز در حوزه های هوش 
مصنوعی، زیست فناوری و میکرو الکترونیک در برنامه 

هفتم مورد تاکید قرار گرفته است.

به تاکید وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، پروژه فیبر نوری 
منازل و کسب وکارها در حال حاضر مهم ترین پروژه دولت 
سیزدهم در حوزه ارتباطات است که حتی شاید بتوان آن را 

بزرگ ترین پروژه ارتباطی در تاریخ کشور لقب داد.
پروژه فیبر نوری بر اســاس قانون برنامه هفتم توســعه به 
یک تکلیف قانونی تبدیل  شده اســت و وزارت ارتباطات بر 
اساس این برنا مکلف شده است که ۲۰ میلیون »اتصال« به 
فیبر نوری منازل و کسب وکارها را ایجاد کند و به گفته وزیر 
ارتباطات، تا پایان برنامه هفتم تمام ساختمان های کشور باید 

به فیبر نوری متصل شوند و دستیابی به این هدف در برنامه 
هفتم بدون دستیابی به ۲۰ میلیون »پوشش« تا پایان دولت 
سیزدهم امکان پذیر نیست.  در این راستا، عیسی زارع پور، 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات به  منظور بررسی وضعیت 
شبکه ارتباطی استان ها و میزان پیشرفت پروژه فیبر نوری 
منازل و کسب وکارها، سلسله جلسات هفتگی با استانداران 
برگزار می کند.اخیرا جلسه ای با استاندار گیلان برای بررسی 
پیشبرد پروژه های ارتباطی به ویژه پروژه فیبرنوری منازل و 
کسب وکارها در این استان برگزار شد که وزیر ارتباطات در این 

جلسه تصریح کرد که پروژه فیبر نوری منازل و کسب وکارها 
پروژه مهم و کلیدی است و زیرساخت توسعه  آینده کشور و 

بالطبع استان گیلان است.
طبق اعلام وزارت ارتباطات، وی با تأکیــد بر اینکه، پروژه 
فیبرنوری منازل و کسب و کارها یک پروژه مهم و راهبردی 
اســت، افزود: پروژه فیبر نوری منازل و کسب وکارها از این 
جهت حائز اهمیت است که می تواند تضمین کننده ارتباطات 
پایدار و پرسرعت در کشور باشد و باعث افزایش رضایت مندی 
مردم عزیز شود. زارع پور تاکید کرد که این پروژه بر اساس 

قانون برنامه هفتم توسعه به یک تکلیف قانونی برای همه ما 
تبدیل  شده و وزارت ارتباطات بر اساس برنامه هفتم توسعه 
مکلف شده اســت که ۲۰ میلیون »اتصال« به فیبر نوری 
منازل و کسب وکارها را ایجاد کند و تا پایان برنامه هفتم نیز 
تمام ساختمان های کشور باید به فیبر نوری متصل شوند و 
دستیابی به این هدف در برنامه هفتم بدون دستیابی به ۲۰ 
میلیون »پوشش« تا پایان دولت سیزدهم امکان پذیر نیست. 
به تاکید زارع پور این پروژه می تواند چهره ارتباطات کشور و 

استان های کشور را متحول کند.

۲۰۰ هزار دلار به ازای هر دستگاه صرفه جویی ارزی شد

خودکفایی در ساخت دستگاه سی تی اسکن پزشکی

ICT حمایت ۷ هزار میلیارد تومانی از شرکت های

اتصال تمام ساختمان های کشور به فیبر نوری

فناوری و 
اطلاعات
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سبکزندگي

بازنشستگي در نظر خيلي ها نشستن در خانه و به  گوشه اي 
رفتن و خداحافظي با كار و تلاش است اما براي خيلي ها هم 
آغاز فعاليت ها و كارهايي است كه تاكنون فرصت پرداختن 
به آن نبوده است. مثلا شغل هايي كه در دوران جواني به 
آن علاقه داشته ايم اما پول يا شرايط كافي براي انجام آن 
نبوده و اكنون كه بازنشسته شده و دنبال يك سرگرمي مي گرديم كه بيكاري آزارمان 
ندهد، بهترين زمان انجام آن است.   جهان 54 ساله از جمله اين بازنشستگان پويا و 
فعال است كه با تلاشي وافر توانسته است به قول خودش كار و كاسبي مورد علاقه اش 
را راه اندازي كند. شغل جهان كارمند اداري در مدرسه اي دخترانه بوده است. او از 
ابتدا به دامداري و كشاورزي علاقه داشته است اما به دليل مخالفت فرزندانش تا اين 
سن موفق به عملي كردن اين خواسته اش نمي شود. تا اينكه با ازدواج فرزندانش 
زمينه براي اين كار فراهم مي شود. او با ساختن مزرعه اي كوچك در ابتداي شهر 
محل زندگي خود، كار و كاسبي كوچك اما فعالي را بنا ساخته است. اتاق كوچكي 
كه جهان در آن زندگي مي كند، در گوشه اي از همين زمين قرار دارد، در زمينش 
قسمتي به پرورش گاو و گوسفند و قسمتي هم به پرورش بوقلمون و مرغ و خروس 
اختصاص داده شده است.  هر روز صبح در كنار خيابان محصولات مختلفي كه از 
اين زمين كوچك به دست مي آيد، چه از سبزي گرفته و گوجه و خيار و چه حبوبات 
مختلفی كه به ديگراني كه از آن مسير رد مي شوند، عرضه مي شود. جالب است كه 
اهالي روستا به خاطر كيفيت محصولات جهان و طبيعي بودن آن به محل كار جهان 
مي آيند و مقدار زيادي از آن را خريداري مي كنند. به خاطر واقع شدن زمين جهان 
در ابتداي خيابان ورودي شهر، منظره زيباي كسب وكار كه تركيبي از دامداري، 
كشاورزي و فروش محصولات مختلف است، در چشــم همه كساني كه به آنجا 

مي روند، نظاره گر و جذاب است. 

فرزندانمهمبهكارمعلاقهمندشدهاند
جهان مي گويد: از همان جواني علاقه داشتم زميني را كه در محل ورودي شهر 
داشتم، به محلي براي كشاورزي و پرورش گاو و گوسفند و مرغ و خروس تبديل 
كنم و از اين راه هم به خواسته و علاقه ام جامه عمل بپوشانم و هم درآمدزايي 
كنم اما به علت اينكه فرزندانم راضي به ايــن كار نبودند، من هم به خاطر آنها 
صبر كردم تا به سن بازنشستگي رسيدم. در اين زمان كه تمام فرزندانم به لطف 
خدا ازدواج كرده و سروسامان گرفتند من هم از فرصت استفاده كردم و اسباب 
شغل مورد علاقه ام را فراهم كردم. وي گفت: اكنون همه فرزندانم هم از شغلم 
استقبال مي كنند و از وقتي نتيجه كارم را ديده اند، از نظري كه قبلا نسبت به 

اين شغل داشتند، منصرف شده اند. 

نگرانخردهديگراننيستم
جهان درباره برخورد مردم با شغلش به »كسب وكار« مي گويد: در ابتدا نگران 

اين موضوع بودم كه مردم روستا بر كار من خرده بگيرند يا آن را احمقانه تصور 
كنند به خاطر اينكه بسياري از من مي پرسند چه لزومي دارد اكنون كه به سن 
بازنشستگي رسيده اي و بايد از زندگي لذت ببري، به خودت اين همه سختي 
بدهي، پول بازنشستگي كه به خرج خودت و همسرت مي رسد؟ اما من بدون 
ترس از طرز تفكر ديگران با خودم فكر كردم كه هنوز براي انتخاب شغل مورد 
علاقه ام دير نشده است و من خواسته ام را عملي مي كنم هرچند كار من ديگران 

را به تعجب وادارد. 
يكي از همشــهريان او در اين زمينه مي گويد: علاوه بر دكــه اي كه جهان در 
گوشه خيابان براي فروش محصولاتش درســت كرده است، در شهر هم يك 
مكاني را به فــروش محصولات لبنياتي خويش اختصاص داده اســت. در اين 
مكان شير، ماست، كره، دوغ و... را بســته بندي مي كند و با قيمت و كيفيتي 
خوب به مردم مي فروشد كســاني كه از او خريد مي كنند، به اندازه اي از كار او 

 راضي هســتند كه براي خريد توليداتش به نوبت مي ايستند و گاهي هم نوبت 
به خيلي ها نمي رسد. 

محصولاتيسالموطبيعيدارم
جهان با اشــاره به رضايت كامل خود از شــغلي كه دارد، گفت: گرچه در نظر 
بعضي ها شايد كار كشاورزي و دامداري زحمت زياد داشته باشد و به درد سن 
من نخورد، اما من به خاطر علاقه زيادي كه به اين شغل دارم، احساس خستگي 
نمي كنم. من از كارم لذت مي برم و هم درآمد خوبي دارم و هم خوشــحالم كه 
نيازهاي خودم و همسرم را با محصولاتي كه با دست خودمان درست مي كنيم، 
تامين مي كنم. او ادامه داد: در دنياي كنوني ما بسياري از مواد غذايي به خاطر 
اينكه با كيفيت خوبي توليد نمي شوند و طبيعي ســاخته نمي شوند سلامت 
مردم را به خطر مي اندازند اگر در كشور ما همه مردم تلاش كنند حداقل مواد 

مورد نيازشان را خود توليد كنند يا از توليدات اينگونه مواد حمايت كنند، هم 
اقتصادي پويا و هم جامعه اي سلامت داريم. 

كاركردنمخلسلامتينيست
جهان ادامه داد: به گمان بعضي ها كار در ســن بالا براي ســلامتي ضرر دارد 
درحالي كه برعكس اين تفكر، از وقتي فعاليت روزمره ام زياد شــده است هم 
از نظر روحي آرامش خاطر خاصي دارم و هم كمتر ذهنم را مشــغول تفكرات 
ناشي از بيكاري مي كنم و هم كمتر از ساير دوران زندگي ام احساس خستگي و 
ناراحتي جسمي دارم.  مهم ترين توصيه اي كه جهان دارد، اين است كه علاقه 
اساس هر شغلي است و ما نبايد به خاطر بعضي طرز تفكر هاي غلط در جامعه 
نسبت به بعضي از شغل ها از انتخاب آنها صرف نظر كنيم ما بايد اول علاقه داشته 

باشيم دوم جرات انتخاب و سوم تلاش وافر. 

 »كسب وكار« از اشتغالزايي بعد از بازنشستگي گزارش مي دهد 

کارآفرینیدربازنشستگي

كارگراني كه در جنوب كشور مشغول 
كارند، در حال حاضر شرايط مناسبي 
از نظر بهداشــتي و درمانــي ندارند. 
خوابگاه هايي كهنه، درمانگاه سرپايي، 
مشكلات سلامتي و درماني و... حكايت 
از اين موضوع دارد. علاوه بر اين كارگران از تاخير در پرداخت 
حقوق شان ناراضی اند و مي خواهند پايان سال دغدغه تسويه با 
شركت و مشكلات آن را نداشته باشند، چرا كه به گفته بعضي 
از كارگران در حالي كه شــركت موظف اســت تا پايان سال 
تمام حقوق هاي ديركــردي آنها در طول آن ســال را بپردازد 
و با آنها تســويه كند، اما گاهي اين تســويه حساب از سالي به 
سال ديگر موكول می شود و اين براي آنها خسته كننده است. 
دوري از خانواده و ساعت هاي كاري طولاني كه گاهي تا بيش 
از 10ســاعت به طول مي انجامد و نداشــتن زمان كافي براي 
استراحت حتي در روز جمعه هم از ديگر دغدغه هاي آنان است. 
يكي از كارگران مي گويد: شــرايط بهداشــتي خوابگاه خيلي 
نامناسب است بيشــتر مواقع با مشكلات پوستي مثل خارش، 
قرمزي پوست و حساســيت هاي ناشــي از آن مواجهيم. وي 
گفت: تخــت و ديوارهاي كهنه  خوابگاه خــود عامل مهمي در 
ورود حشرات موذي از جمله ساس هستند و اين موضوع نبايد 
از چشم مسئولان پوشــيده بماند. او ادامه داد: خوابگاه مكان 
استراحت ما پس از آن همه ســاعت كاري طولاني است؛ با اين 
شرايطي كه وجود دارد ســختي هاي ما چندين برابر مي شود. 
اين كارگر بيان كرد: بســياري از كارگــران متاهل اند و دور از 
خانواده و زن و فرزند به ســر مي برند، نبايد مشكلات خوابگاه 
هم به ســختي ها و درگيري هاي كار و مشكل دوري از خانواده 

افزوده شود. 

امكاناتضعيفمركزدرماني
او ادامه داد: فقط اين خوابگاه نيســت كه مشكل آفرين شده 
است؛ در قسمت ســلامت و درمان هم مراكز خدمات رساني 
مناســبي نداريــم و با وجــود كارهــاي ســنگيني كه هم 
خسته كننده هســتند و هم بيشتر اوقات مشكلات جسمي به 
همراه دارند، نه يك بيمارستان و نه يك مركز درماني مناسب 
وجود دارد كه در موقع نياز به داد ما برسد. وي بيان كرد: تنها 
يك مركز درمانــي آن هم به صورت ســرپايي با خدمات كم 
وجود دارد كه ما را از فكر درمــان در صورت بروز هر بيماري 
منصرف مي كند. او ادامه داد: بعضي مواقع دردهاي جسمي به 
بيماري هايي تبديل مي شــود كه ديگر نمي شود آن را درمان 
كرد يا اينكه مجبور مي شويم حقوق چند ماه تلاش كار پي در 
پي را صرف درمان آن بيماري كنيم. اين كارگر با گلايه از اين 
موضوع ،رسيدگي به آن را يكي از مهم ترين نيازهاي كارگران 

نست.  جنوب كشور در حال حاضر دا

كارسنگينشبانهروزي
از ديگر مشــكلاتي كه كارگران جنوب كشــور دارند؛ تاخير در 

پرداخت حقوق هاي آنها براي چند ماه است. به گفته آنها پس از 
گذشت يك سال هم، حقوق هاي عقب افتاده آن سال پرداخت 
نمي شود. كارگران مي گويند سه ماه اول به ما حقوقي نمي دهند 
در صورتي كه اكثرا با دست و جيب خالي كار را شروع كرده ايم. 
آنها ادامه دادند: بســياري كارگران هيچ پس انداز و پولي ندارند 
كه در طي كار در صورت نياز با آن ســر كنند. سه ماه تاخير در 
پرداخت پول براي يك كارگر خيلي زياد اســت. كارگران ادامه 
دادند: ما ساعت هاي طولاني پشت سر هم بدون استراحت كافي 
كار مي كنيم و روزهاي جمعه هم سر كار مي آييم، بايد با توجه 
به زحمت فراوان و كارهاي ســنگيني كه ما انجام مي دهيم به 

مشكلات و نياز هاي ما هم رسيدگي شود. 

عرضهبالاينيرويكار
محســن ايزدخواه، كارشــناس اقتصادي دربــاره راه حل اين 
مشــكلات مي گويد: اگر ما يــك جامعه كارگري پيشــرفته 

داشــته باشــيم كه مطابــق اســتاندارد هاي بين المللي كار 
كند مثل ايجاد تشــكل هاي صنفي واقعي كــه بتواند قدرت 
چانه زنــي كارگران در مقابــل كارفرما را بالا ببــرد وكارگران 
بتوانند در مقابل مشكلات با پشــتوانه اين تشكل هاي صنفي 
 از حقوق خود دفاع كنند، ديگر شاهد اوضاع نابسامان كارگران 

نخواهيم بود. 
وي درباره علت به وجود آمدن چنين شــرايطي براي كارگران 
گفت: تشكل هاي صنفي ما ضعيف هســتند و قدرت چانه زني 
با كارفرما و تــوان دفاع از كارگران در مــوارد تضييع حق آنها 
را ندارند. وي ادامه داد: از طرفي ما در كشــور با لشكر بيكاران 
مواجهيم كه به عبارت ديگر عرضه نيروي كار از تقاضاي نيروي 
كار بيشتر است و در دولت هاي نهم و دهم خالص اشتغال منفي 
را داشته ايم و بنابراين با اين شرايط نيروي مازاد ما كه از حمايت 
نظام جامع رفاه و تامين اجتماعي در دوران بيكاري برخوردار 
نيست مجبور خواهد شــد كه با حقوق و رفاه كمتر و بي توجه 

به مسائل ايمني و بهداشــتي كه از سوي كارفرما و پيمانكار به 
وي تحميل مي شود، در برابر شرايط كاري خود سر فرو آورد و 
متاسفانه مسئولان هم به فكر تدوين قوانيني شايسته براي دفاع 

و حمايت از اين نيروي كار نيستند.
 ايزدخواه همچنين به برنامه هاي غلــط اقتصادي دولت نهم و 
دهم و تاثير منفي تحريم ها روي كارگران اشــاره كرد و گفت: 
كاركردهاي غلط در دولت نهم و دهم كه متاســفانه بخشي از 
آنها همچنان ادامه دارد و از طرفي تحريم هاي ظالمانه اقتصادي 
موجب شده اســت كه در دوران وفور دلارهاي نفتي، به مساله 
بالا رفتن نرخ سرمايه گذاري توجه نشــود و اين دلارها صرف 
واردات بي رويه به ويژه كالاهايي كه در داخل كشــور هم قابل 
توليد هستند، شود به طوري كه برآوردها نشان مي دهد به ازاي 
هر يك ميليارد دلار كالاي مصرفي و وارداتي كه امكان ساخت 
آن در كشــور هم وجود دارد، بيش از صدهزار فرصت شغلي از 

ما گرفته مي شود.

 وي در ادامه بيــان كــرد: اميدواريم در دولــت تدبير و اميد 
اين مشكلات از ســد راه اقتصاد كشور برداشــته شود و دولت 
تدبيري بينديشــد كه دلارهاي آزاد شده صرف ورود صنايع و 
تكنولوژي هاي مورد نياز كشور و توجه واقعي به بخش خصوصي 
در زمينه توليد شود با اين شرايط رشد اقتصادي در كشور بالا 
مي رود و زمينه اشتغال فراهم مي شــود و در نتيجه آن هم از 
بعضي از رفتار هاي غيرحرفه اي و منفعت طلبانه كارفرمايان با 

نيروي كار و كارگران جلوگيري می شود. 
شــغل ها و كارهــا هر كــدام به نوع خودشــان ســختي ها و 
مشــكلات خاص خود را دارند. يك نفر با فكــرش امرارمعاش 
مي كنــد و يك نفــر بــا جســم و توانــش. كارگــران جزو 
دســته اي هســتند كه با جســم و قواي بدني خود به فعاليت 
مي پردازنــد. بعضي از كارگــران حتي بيش از توان جســمي 
 خود كار مي كننــد كه بعدا روي ســلامتي آنهــا تاثير منفي 

خواهد گذاشت. 

»كسب و كار« از وضعيت كارگران در جنوب كشور گزارش مي دهد 

کارشبانهروزي،درمانگاههايسرپایي
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کشاورزي

فصل خرماپــزان اســت و محصول 
نخل هاي جنوب ايران در كوره طبيعت 
نرم و ماكول مي شود اما اين خوراكي 
مفيد و مقوي با وجود قيمت مناسب، 
جايــگاه مطلوبــي در ســبد مصرف 
خانوارها ندارد و تاسف انگيزتر اينكه در راه اندازي كارخانجات 
فرآوري اين محصول كم كار بوده ايــم. اين كم كاري به حدي 
بوده است كه خرماي ايراني با برندهاي عربي و اروپايي به بازار 
جهاني صادر مي شود و نصيب زحمات نخل كاران اين مرز و بوم 
را دلالان و بيگانگان مي برند. كارشناســان معتقدند ضعف در 
معرفي اين محصول بــه مصرف كنندگان داخلي و ناكارآمدي 
بازاريابي خارجي به همراه بي توجهي به فرآوري اين محصول و 
توليد مشتقات خرما اساسي ترين چالش هاي اين محصول به 

شمار مي روند. 

  بهبود كيفي و كمي خرماي امسال 
محمدصادق حميديان جهرمــي، نايب رئيس انجمن خرماي 
ايران با اعلام آغاز فصل برداشــت محصول در برخي مناطق و 
استان هاي جنوبي كشور به »كسب وكار« گفت: بنا به گرماي 
مختلف استان هايي كه نخل داري در آنها رواج دارد از اواسط 
مرداد به تدريج برداشت خرما آغاز مي شود و برداشت تا اواسط 

آبان ماه هم ادامه دارد. 
حميديان جهرمي با بيان اينكه كيفيت خرماي امسال نسبت 
به محصول سال قبل بهتر اســت، افزود: از نظر كمي هم طبق 
گزارش هاي رسيده و مشاهدات عيني خرماي امسال در مجموع 
قطعا كمتر از ســال پيش نخواهد بود. بر اين اساس اميدواريم 
با شرايط جديدي كه در اقتصاد كشور شاهد هستيم محصول 
امسال هم دربازار داخلي و هم در بازارهاي صادراتي با استقبال 

بهتري مواجه شود.
   شيريني خرما در كام دلالان، تلخي به كام نخلدار

اين مقام مسئول با اشاره به مشكلات كشاورزاني كه در كشت و كار 
خرما فعاليت مي كنند، گفت: مشكل اصلي نخلداران اين است كه 
خرما به قيمت پايين از آنها خريداري و در بيشتر موارد پيش خريد 
مي شود و سود اصلي را واسطه ها و دلالان مي برند. مسئولان وزارت 
كشــاورزي و وزارت كار بايد با همكاري و مشورت انجمن خرما 
امكان متشكل كردن نخلداران در قالب تعاوني ها و اتحاديه هاي 
محلي را فراهم كنند تا خرما از حلقه هاي متعدد واسطه ها رها شود 

و مستقيما به بازارهاي مصرف برســد. وقتي خرما به قيمت هاي 
حدود 1000 تومان از نخلدار پيش خريد و به 3 يا 4 برابر قيمت 
به مصرف كننده فروخته مي شود، كام كشاورزي كه زحمت توليد 

محصول را كشيده تلخ مي شود. 

  از بين رفتن 30 درصد از خرماي توليدي به دليل نبود 
امكان فرآوري

نايب رئيس انجمن خرماي ايران عملكرد ضعيف شركت هاي 
فرآوري را مشــكل ديگر اين حوزه عنوان كرد و افزود: درباره 
صنايع مرتبط با فرآوري خرما طي ســاليان گذشته كم كاري 
شده اســت ضمن آنكه در دولت قبل مشــكلاتي داشتيم كه 
موجب ورشكستگي شركت هاي بســته بندي و فرآوري خرما 
شد. از جمله اين مشكلات، سياست هاي غلطي بود كه افزايش 
بي سابقه هزينه هاي خارج از اراده بنگاه ها را در پي داشت و مثلا 
هزينه نقل و انتقال پول و هزينه حمل و نقل بين المللي جهش 
شديدي داشــت و خســارت هاي زيادي به بنگاه هاي داخلي 
مرتبط با فرآوري و صادرات خرما وارد كرد. اين كارشــناس با 
تاكيد بر زيان هاي بي توجهي بــه فرآوري خرما گفت: خرماي 
توليدي ايــران بهترين و كيفي ترين خرماي جهان اســت اما 
طبق برآوردها حدود 30 درصد محصــول خرماي ما به دليل 
نبود امكان فرآوري از بين مي رود. به علاوه كشورهاي اروپايي 
و عربي خرماي ايران را با بسته بندي و برند خود به بازار جهاني 
صادر مي كنند كه سود اصلي از اين محل نصيب آنها مي شود. 

  فرآوري خرما و توليد محصــول جذاب براي بازار 
جهاني 

متاســفانه خرما در ايران كه بعد از مصر دومين توليد كننده 
بزرگ اين محصول اســت و بهترين خرمــاي جهان را توليد 
مي كند جايگاه مطلوبــي در ميان مصرف كننــدگان ندارد. 
حسين سازگاري نژاد كارشــناس خرما با بيان اين مطلب به 
 »كسب وكار« مي گويد: ســرانه مصرف طبق آمارهاي رسمي 
10 كيلوگرم اســت اما اين عدد نشان دهنده ميانگين مصرف 
واقعي مردم نيست و كارشناسان معتقدند با توجه به خرماخيز 
بودن كشــورمان اين رقم بايد بيش از 20 كيلوگرم باشد. در 
بازار مصرف، اســتقبال از خرما فصلي بوده و فرهنگ مصرف 
اين محصول در ميان اقشار مختلف نهادينه نشده است. اين 
كارشناس با بيان اينكه رسانه ها و به ويژه رسانه ملي درباره رواج 
مصرف خرما بي توجهي مي كنند گفت: تبليغ چيپس و پفك 

و نوشــابه هاي گاز دار و انواع خوراكي هاي ناسالم در رسانه ها 
رواج دارد اما تبليغ خرما با وجود ارزش هاي غذايي و دارويي 
آن، جايگاه مناسبي ندارد. شركت هاي بزرگ فرآوري كه توان 
پرداخت هزينه هاي تبليغات براي خرما داشته باشند در كشور 
نداريم و رسانه ملي بايد براي تبليغ محصولات سلامت محور 

سياست هاي حمايتي اتخاذ كند.
 وي با اشاره به امكان راه اندازي شــركت هاي بزرگ فرآوري 
خرما در كشــور گفت: تنها شــركت بزرگ و صاحبنامي كه 
فعالانه در خرما ســرمايه گذاري كرده شــركت مينو است و 
شركت هاي بزرگ صنايع غذايي ديگر هم بايد در اين زمينه 

فعال تر عمــل كنند. وي بــازار جهاني مواد غذايي را تشــنه 
محصولات طبيعي و ســلامت محور دانســت و خاطرنشان 
كرد: تكنولوژي فرآوري و توليد محصولات مشــتقه از خرما 
 بايد به ايران وارد شــود تا محصول ما در بازار جهاني جذابيت 

داشته باشد.

»كسب وكار« در گفتگو با كارشناسان وضعيت بازار خرما را بررسي كرد

بي توجهي به فرآوري خرما

معــاون وزيــر جهــاد كشــاورزي 
گفــت: فاصلــه توليد كشــاورزان 
مــدرن و معمولــي بســيار زيــاد 
اســت؛ به گونــه اي كه در شــرايط 
مشــابه، كشــاورزان پيشــرو 9 تــا 
10 تن گندم در هكتــار توليد مي كنند اين در حالي اســت 
كه اين رقــم در كشــاورزان معمولي دو تا ســه تن اســت. 
 اسكندر زند در مراســم اختتاميه هشــتمين جشنواره ملي 
دو سالانه رســانه هاي ترويجي كشاورزي، كشاورزي را محور 
و ســتون اصلي امنيت غذايي برشــمرد و با تاكيد بر اهميت 
برخورداري از امنيت غذايي اظهار كرد: دســتيابي به امنيت 

غذايي در گرو نوع نگاه به كشاورزي است. 

  سرمايه گذاري در كشاورزي كمتر از حد انتظار است
وي با تاكيد بر اينكه وضعيت كشــاورزي در شــرايط كنوني 
به گونه اي است كه ســرمايه گذاري در آن كمتر از حد انتظار 
است، گفت: بخش كشــاورزي از رونق مورد نياز براي تامين 
امنيت غذايي برخوردار نيســت و براي رونــق گرفتن علاوه 
بر ســرمايه گذاري و توجه، به عزم ملي نياز دارد. زند يكي از 
راه هاي رونق بخش كشــاورزي را افزايش بهره وري دانست و 
گفت: لازمه ارتقاي بهره وري، ارتقاي سطح دانش و اطلاعات 

كشاورزان است. 

  توليد 10 تن گندم در هكتار توسط كشاورزان پيشرو
معاون وزير جهاد كشاورزي در ادامه اشــاره اي هم به فاصله 
توليد كشــاورزان پيشرو و معمولي داشــت و افزود: با وجود 
برخورداري از آب، زمين و امكانات يكسان، فاصله توليد اين 
دو طيف كشاورزان زياد است؛ به عنوان مثال در شرايط مشابه، 
كشاورزان پيشرو 9 تا 10 تن گندم در هكتار توليد مي كنند 
اين در حالي است كه اين رقم درباره كشاورزان معمولي 2 تا 

3 تن است. 

باغدارانمدرن7برابربيشترتوليدميكنند
وي با تاكيد بــر اينكه كشــاورزان نمونــه در بخش زراعت 
 3 برابر متوســط توليــد و در بخــش باغات 7 برابــر ديگر 
كشــاورزان توليد دارند، بر لزوم برنامه ريــزي براي افزايش 
بهره وري بخش كشــاورزي تاكيد كرد و كم كــردن فاصله 
بين كشــاورزان پيشــرو و معمولي را در گرو سرمايه گذاري 
 و برنامه ريــزي در راســتاي ارتقــاي ســطح دانــش 

كشاورزان دانست. 

  اهميت انتقال دانش به كشاورزان
زند با بيــان اينكه علم و دانــش مورد نياز بــراي برون رفت 
كشاورزي از مشكلات فعلي در كشــور وجود دارد، گفت: در 
اين خصوص انتقال دانــش به كشــاورزان از اهميت زيادي 
برخوردار اســت و اين انتقال دانش در قالب يك كلاس درس 
نخواهد گنجيد، چراكه كشاورزان در عرصه هاي وسيع با سطح 

اطلاعات، ســواد، امكانات و اقليم هاي متفاوت فعاليت دارند. 
وي با بيان اينكه ظرفيت هاي خيلي خوبي براي پرداختن به 
بخش كشاورزي وجود دارد، خواستار سوق يافتن نويسندگان، 

فيلم سازان و كارگردانان به حوزه كشاورزي شد. 

  يك شــبكه تلويزيوني مســتقل مطالبه اصلي 
كشاورزان است

معاون وزير جهاد كشاورزي مطالبه اصلي كشاورزان و جامعه 
كشاورزي از مســئولان كشــور را حداقل داشتن يك شبكه 

مستقل تلويزيوني دانست. زند از آغاز پياده سازي طرح نظام 
 ترويج در 4 استان كشــور خبر داد و گفت: يكي از استان هاي 
محــل اجــراي ايــن طــرح بــه لحــاظ پيگيري هــا 
اســتان  كشــاورزي،  بخــش  در  آن  اهميــت   و 

كرمانشــاه خواهــد بــود. وي افــزود: بــر اســاس ايــن 
طــرح بنــا داريــم تمامــي عرصه هــا را پهنه بنــدي 
 كــرده و دانــش و اطلاعــات را متناســب بــه آن 

پهنه ببريم. 

معاون وزير كشاورزي اعلام كرد

توليد7 برابری باغداران مدرن
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اصناف

اســتفاده از لــوازم آرايشــي و مــواد 
محافظت كننده پوست درحالي به بخشي 
از عــادات روزانه اغلــب خانم ها تبديل 
شده اســت كه عمده بازار لوازم آرايشي 
و بهداشتي در تسخير اجناس قاچاق و 
تقلبي قرار دارد. طبق آمارهاي اعلام شده سالانه 2 ميليارد دلار در 
ايران لوازم آرايشي و بهداشتي به مصرف مي رسد و همين موضوع 
ايران را بين هفت كشور پرمصرف لوازم آرايشي در جهان قرار داده 
است. طبق اين آمارها به نظر مي رسد واردات رسمي لوازم بهداشتي 
در كشــور در مقابل واردات قاچاق رقم بســيار پاييني را به خود 

اختصاص داده است. 
رئيس اتحاديه صنف خرازي تهران، در گفت وگو با »كسب و كار« با 
بيان اينكه در حال حاضر بازار مملو از كالاهاي تقلبي است، گفت: 
با وجود نظارت هاي صورت گرفته از سوي اتحاديه خرازي باز هم 
شاهد هستيم كه اين لوازم سلامت پوســت مصرف كنندگان را 

تهديد مي كند. 

لوازم آرايشي و بهداشتي تقلبي صرفا چيني نيستند
سيدحســين دكمه چي با بيان اينكه لوازم آرايشــي و بهداشتي 
تقلبي صرفا چيني نيستند، افزود: برخي از اين كالاهاي تقلبي از 
مرز كشورهاي همسايه به ويژه پاكســتان و امارات متحده عربي 
وارد كشور مي شوند كه به دليل ارزان بودن مصرف كنندگان از آن 

استفاده مي كنند. 
وي ادامه داد: كالاهاي تقلبي كه در قالب برندهاي معتبر به فروش 
مي رسند، از كيفيت بسيار پاييني برخوردارند و باعث به وجود آمدن 
عوارض پوستي، نازايي و آلرژي هاي تنفسي شده و متاسفانه سرطان 

زا هستند. 
دكمه چي با بيــان اينكه مصرف كنندگان در هنــگام خريد لوازم 
آرايشي و بهداشــتي بايد دقت لازم را داشته باشند، اظهار كرد: به 
تمامي مصرف كنندگان توصيه مي كنم لوازم آرايشي و بهداشتي را 
از واحدهاي صنفي كه داراي پروانه كسب خرازي هستند، تهيه كنند 

كه بتوانند از كالاي خريداري شده اطمينان حاصل كنند. 
وي تصريح كرد: در واحدهاي صنفي داراي پروانه كسب كالاهاي 
اصلي و سفارشي از شركت هاي معتبر به فروش مي رسد و مشتري 

مي داند كه كالاي تقلبي خريداري نكرده است. 
دكمه چي افزود: با وجود نظارت هايي كه از سوي اتحاديه صورت 
مي گيرد، ميزان واردات كالاهاي تقلبي زياد اســت كه به صورت 

قاچاق وارد كشور مي شود، كه از مســئولان كشوري خواستاريم 
كنترل و نظارت بر مبادي ورودي كالا افزايش يابد. وي اظهار كرد: 
چندين سال است كه اتحاديه به دنبال سامان دادن اين وضعيت 
است كه در اين زمينه نياز به همكاري ديگر ارگان ها از جمله اماكن 

و وزارت بهداشت دارد. 
دكمه چي تصريح كرد: از ديگر مشكلات اين اتحاديه اين است كه 
لوازم آرايشي و بهداشتي در ســوپرماركت ها و داروخانه و بعضا در 
بوتيك هاي لباس فروشي نيز به فروش مي رسد كه اتحاديه خرازي 

نمي تواند بر آنها نظارت داشته باشد. 
به گفته وي، تداخل صنفي يكي از مشكلاتي است كه در اين حوزه 
وجود دارد و برخي مغازه ها يا حتي داروخانه هــا اقدام به آوردن و 
فروش وســايل مرتبط با صنف ما مي كنند كه اين يكي از مباحث 

مهمي است كه هنوز برطرف نشده است. 
وي افزود: از نكات قابل تامل اين است كه ميزان كشفيات كالاهاي 
تقلبي اتحاديه خرازاي در 2 سال گذشته به اندازه 25سال گذشته 
بوده كه اين مســاله بايد از سوي مســئولان ذيربط به طور جدي 
رسيدگي شود. دكمه چي تصريح كرد: ميزان توليد لوازم آرايشي و 
بهداشتي در كشور بسيار اندك است و جوابگوي نياز داخلي نيست؛ 
چنانچه واحدهاي توليدي تقويت شوند، قطعا شرايط توليد كالاي 

مرغوب را خواهند داشت.  
وي افزود: برندهاي معتبر لوازم آرايشي و بهداشتي از آلمان، فرانسه، 

اتريش، تايوان و تركيه به كشور وارد مي شوند. 
دكمه چي تصريح كرد: در دو سال گذشته كلاس هاي آموزشي از 
ســوي اتحاديه براي واحدهاي صنفي خرازي براي ارتقاي دانش 
علمي شناخت محصولات آرايشي و بهداشتي برگزار مي شود كه 
در اين كلاس ها فروشندگان با كالاي اصل و تقلبي آشنا مي شوند و 
در پايان دوره ديپلم خرازي فروش لوازم آرايشي و بهداشتي از سوي 

اتحاديه دريافت مي كنند. 

اتحاديه ها خانه اصناف هستند
رئيس اتحاديه صنف خرازي با تاكيد بر اينكه اتحاديه خانه اصناف 
است، گفت: اين نوع نگرش باعث مي شود اتحاديه در راستاي تامين 
نظر و حقوق اعضا و حفظ و صيانت از حدود و حقوق آنها گام بردارد 

كه اميد مي رود تا حد امكان و در حد وسع برآورده شود. 
سيدحسين دكمه چي افزود: خانه، محل امن و جايگاه حل مشكلات 
و مكان آســايش و آرامش روحي و رواني است؛ لذا با اين برداشت و 
طرز تلقي و انتظار، اتحاديه و مسئولان آن به عنوان خانه و امانت دار 

و اداره كنندگان كه نقش و جايگاه پدرانه بر صنف دارند بايد همواره 
در راستاي تامين حقوق اعضا گام بردارند.  او در بيان اهميت صنف 
خرازي گفت: اين صنف به عنوان تامين كننده ابــزار، يراق و لوازم 
مصرفي توليدكنندگان و مصرف كنندگان از يك سو و تامين نيازهاي 
مشتريان از سوي ديگر در چرخه تامين و رفاه جامعه نقش بسزايي 

ايفا مي كند. 
وي ســيطره فعاليت اتحاديه متبوع خود را بالغ بر ۱2 هزار واحد 
صنفي ارزيابي كرد و افزود: وجود چنين آماري در پايتخت نشان از 
نياز جامعه به خدمات اين صنف است و از نظر اقتصادي چنانچه هر 
واحد صنفي را تامين كننده يك فرد صنفي و خانوار وي و يك كارگر 
و خانوار او را به حساب بياوريم، حداقل بر مبناي هر خانواده سه نفره 

۷2۰ هزار نفر در اين چرخه امــرار معاش و زندگي مي كنند و اين 
تنها يك آمار حداقلي است و بر اساس آمارهاي رسمي و برآوردهاي 
صورت گرفته اين جمعيت بالغ بر يك و نيم ميليون نفر است كه اين 
حجم از نيروي انساني و سرمايه در گردش و خدمات آن ها نشان از 

نقش و جايگاه با اهميت صنف در عرصه اقتصاد شهري است. 
دكمه چي افــزود: چنانچه حوزه فعاليت و عرصه و بســتر فضاي 
كســب و كار بهبود يابد و شــرايط اقتصادي براي سرمايه گذاري 
باثبات شود، تجربه نشان داده است كه كسبه و تجار همراه با دولت 
در پيشرفت كشور پيشــقدم خواهند بود. تاريخ همكاري و نقش 
تجار در تامين مايحتاج عمومي به هنگام قحطي و همراهي آنان با 
نهضت هاي اسلامي و نهضت مشروطه را در خاطر دارد. اين امور با 

بدنه اصناف عجين شده و فقط فضا و بستر را دولت بايد فراهم كند 
تا ميزان مشاركت كسبه در امور اقتصادي سهل تر و روان تر شود. او 
به مشكلات نيز اشاره كرده، گفت: مشكلات مالياتي، بيمه اجتماعي 
و كار و كارگري، مساله قاچاق كالا و لوازم بهداشتي غيراستاندارد از 
موانع پيش روي است كه با تعاملي كه با سازمان هاي مرتبط از جمله 
معاونت غذا و داروي وزارت بهداشت و ادارات كل دارايي داشته ايم 
در شرف حل و فصل و مرتفع شدن است و اميد مي رود در آينده اي 

نزديك شاهد رفع تمام موانع پيش روي اتحاديه باشيم.
رئيس اتحاديه خرازي تهــران از مصرف كنندگان خواســت در 
صورت مشاهد فروش كالاي تقلبي با شــماره تلفن اين اتحاديه 

2- 883۰5۷5۱ تماس حاصل كنند. 

 رئيس اتحاديه صنف خرازي در گفتگو با »كسب و كار«: بازار مملو از كالاهاي تقلبي وارداتی است

تولید لوازم آرایشي داخلی را  تقویت کنیم

بازار در ايران پيشينه تاريخي طولاني دارد و براساس اسناد 
مربوط در دوره عيلامي ها، اصناف ريسندگان رنگ رزان و 
پشم بافان پديد آمده بود. دوره هخامنشيان نيز بازار به شكل 
راسته هايي در قسمت مشخصي از شهر، داراي تشكيلات 
ويژه اي بود و در دوره ساسانيان هم تشكيلات صنفي ويژه اي 
شكل گرفته بود. در زمان قاجار و در فرمان مشروطيت نياز به طبقه بازاريان به رسميت 
شناخته شد؛ همچنين نظامنامه انتخاباتي مجلس شوراي ملي يك نظام نامه صنفي بود. 
انجمن اصناف در ابتداي شكل گيري وظيفه جمع آوري ماليات براي دولت را بر عهده 
داشت و بعد از آن با تقويت بنيه اقتصادي، قدرتي به دست آورد كه بر تصميم گيري هاي 

دولت نيز تاثير مي گذاشت، تعطيل كردن بازار يكي از اهرم هاي فشار آنها بوده است. 

۹۵ درصد توزيع كالا در واحدهاي صنفي كوچك
اما نقش اقتصادي اصناف كمتر از نقش سياسي و اجتماعي آن نيست، امروز 3 ميليون 
واحد صنفي مشتمل بر صنوف توليدي، توزيعي و خدماتي سهمي ۱۷/5 درصدي در 
توليد ناخالص ملي دارند و ۴۷درصد اشتغال كشور را نيز در اختيار دارند. آمارها نشاني 
مي دهد كه حدود ۹5 درصد توزيع كالا در واحدهاي صنفي كوچك انجام مي شود و از 
كل واحد هاي صنفي ۴5درصد توزيعي، 33 درصد خدماتي و22 درصد توليدي است. 
در شرايط كنوني و درحالي كه دريچه اي نو به روي اقتصاد ايران گشوده شده است هر 
يك از بخش هاي اقتصادي بايد جايگاه خود را دوران جديد بيابند، نقش آفريني كه بايد 
برمبناي ظرفيت و امكانات هر بخش تعريف شود. صنوف نقشي محوري در هدايت 
امور به سوي بخش خصوصي دارند، بخش خصوصي، توانمند و داراي برنامه مدون 
است كه مي تواند زمينه را براي كاستن از تصدي گري هاي دولتي فراهم كند. فاضلي، 
رئيس اتاق اصناف ايران معتقد است: مهم ترين سوال در دوران پساتحريم اين است كه 
چگونه مي توان بخش خصوصي و نيروي مردمي را در عرصه اقتصادي به كار گرفت. وي 
مي گويد: ما در چند سال گذشته داراي برنامه مدوني در حوزه اقتصاد نبوده ايم و با ايجاد 
شرايط جديد براي دوره پس از تحريم بايد با برنامه ريزي در اقتصاد به پيش رويم. رئيس 
اتاق اصناف ايران ضمن ابراز نگراني از احتمال پررنگ شدن نقش دولت در دوران پس 
از لغو تحريم هاي ظالمانه مي گويد: رونق بخشيدن به اقتصاد نياز به پاكسازي ساختار 
آلوده اداري دارد كه عمده ترين اين آلودگي به اين دليل است كه اجازه نداده ايم مردم 

وارد فعاليت هاي اقتصادي شوند. 

نياز به تزريق نقدينگي براي نوسازي بخش توليد
رئيس اتاق اصناف با بيان اينكه بخش توليدي كشور براي رقابت با كالاهاي خارجي به 
نوسازي و بهسازي نياز دارد و اين امر فقط با تزريق نقدينگي به اين بخش امكان پذير 
است، مي گويد: سرمايه گذار خارجي به اين نكته توجه دارد كه دولت چه برخوردي 
با ســرمايه گذار داخلي خودش در كشــور دارد و دولت بايد مشــكلات موجود با 
سرمايه گذاران داخلي را رفع و سپس شرايط را براي ورود سرمايه گذاران خارجي فراهم 
كند. وي با بيان اينكه بنگاه هاي كوچك آمادگي جذب سرمايه گذاري هاي خارجي را 
دارند، مي افزايد: بايد تمهيداتي انديشيده شود تا بخشي از پول هاي بازگردانده شده 
به كشــور به بخش توليد تخصيص پيدا كند. فاضلي با انتقاد از نرخ بالاي تسهيلات 
بانكي اختصاص يافته به توليد مي گويد: تســهيلات با بهره بــالا، رمقي براي توليد 
كشور باقي نخواهد گذاشت و در اين عرصه نابرابر رقابتي، توليد كننده ها نمي توانند با 

توليد كننده هاي خارجي رقابت عادلانه داشته باشند. 

نظام پولي سهم تسهيلات اصناف را افزايش دهد
وي با بيان اينكه نظام پولي كشور بايد تســهيلات ارائه شده به واحدهاي توليدي را 
افزايش داده و نرخ بهره موجود را كاهش دهد، مي گويــد: نرخ بهره 2۰ درصدي به 

توليد كمكي نمي كند، تسهيلات ارائه شده به بخش توليد به طور اسمي با نرخ سود 
2۰درصد است اما در عمل هزينه هاي تحميل شده بر نظام توليد كشور به بيش از 35 

درصد مي رسد. 
اصناف با ۱85۰ رسته صنفي و 83۰۰ اتحاديه از مدني ترين نهاد هاي كشور است و 
براساس گفته رئيس اتاق اصناف ايران 2۴ ميليون نفر عضو خانوار اصناف هستند، 
بخشي كه به تنهايي سالانه 5۰۰ ميليون دلار صادرات غيرنفتي دارد كه با احتساب 
خدمات هتلداري در صادرات ظرفيتي 2 ميليارد دلاري را به خود اختصاص داده است، 
برخي آمارها حاكي از تعطيلي نيمي از اين ظرفيت بالقوه در بخش توليد اســت كه 
فعال سازي اين ظرفيت با كمترين سرمايه گذاري مي تواند توليد را در شرايط جديد 

رونق بخشد. 

لزوم ترسيم نقشه راه اصناف 
عليرضــا ناطقــي، كارشــناس مســائل اقتصــادي بــا اشــاره بــه فرصت هاي 
دوره پســاتحريم بــراي اقتصــاد ملــي مي گويــد: كميتــه اقتصــادي 
 قــوي بايــد بــراي حــل مشــكلات و برنامه هــاي آينــده نقشــه راه اصناف 

را ترسيم كند. 
به اعتقاد اين كارشناس اقتصادي توجه به توصيه هاي اقتصاددانان و پرهيز از سياسي 
كاري در تصميم گيري هاي اقتصــادي ضرورتي انكارناپذير در ســاماندهي اوضاع 
اقتصادي است. ناطقي با اشاره وضعيت كنوني بنگاه هاي اقتصادي مي گويد: 52 هزار 
بنگاه اقتصادي تعطيل شده كه ۹3 هزار ميليارد تومان سرمايه براي راه اندازي آنها 
نياز است. ناطقي افزود: دولت براي بالا بردن آمار صادرات غير نفتي، ميزان صادرات 

ميعانات گازي را جزو ميعانات غيرنفتي آورده بود و اعــلام مي كرد ميزان صادرات 
غيرنفتي ۱2 درصد افزايش داشــته اســت. وي از راه اندازي خانه تجارت ايران از دو 
هفته پيش در آمريكا خبر داد و خواستار فعاليت بيشتر بخش خصوصي در اقتصاد 
شد. ناطقي افزود: بخش خصوصي ما بايد هماهنگ و با مديريت توانا و برنامه محور 
در جهت حل مشكلات فعال باشــد و در حوزه اصناف نيز نياز به بخش خصوصي و 
تخصصي داريم. اين كارشناس اقتصادي معتقد است: براي تحقق اين هدف دولت 
بايد از مديران بخش خصوصي، اعضاي اتاق بازرگاني و اصناف استفاده كند. اين استاد 
دانشگاه درباره بهبود فضاي كسب و كار كشور گفت: بايد موانع اجرا و فرايندهاي اداري 
 طولاني را از بين ببريم و امنيت لازم و تضامين مورد نياز را در اختيار سرمايه گذاران 

خارجي قرار دهيم. 

 3 ميليون واحد صنفي، 47 درصد اشتغال كشور را در اختيار دارند

نگراني اصناف از دولتي تر شدن اقتصاد
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

لازم است بهترين ابزارها و تجهيزات را بخرم؟
هر كســب وكار كوچكي اعم از فروشــگاه، 
كارگاه، دفتر كار و... نيازمند داشتن گروهي 
از ابزارهــا و تجهيــزات اســت. من قصد 
راه اندازي يك كســب وكار جديــد را دارم. 
 به  نظر شما آيا لازم اســت حتما از بهترين 
و مدرن ترين تجهيزات ممكن استفاده كنم؟

كارشناس: براي اينكه ببينيم به چه ابزارها و 
تجهيزاتي نياز داريم بايد روش هاي انجام كارها را در كسب وكارمان بررسي كنيم 
تا ببينيم براي هر فعاليت به چه ابزارها و تجهيزاتي نياز است. حتما بعضي از ابزارها 
و تجهيزات در فعاليت هاي مختلفي كاربرد دارند و برخي ديگر خاص يك فعاليت 
هستند. بعد از اينكه فهرست ابزارها و تجهيزات مشخص شد، بايد  سراغ خريداري 
يا تهيه  آنها برويم. اما چطور بايد اين كار را انجام بدهيم؟ براي اين منظور اين دو 

گام را طي كنيد: 
مشخص كنيد كدام ابزارها و تجهيزات حياتي هستند. معمولا هميشه در فهرست 
ابزارها و تجهيزات، چند تايي بسيار حياتي اند كه لازم است حتما خريداري شوند؛ 
ولي بقيه شايد در آن اوايل كار خيلي ضروري نباشند. مثلا، در يك كسب وكار 
كوچك تهيه غذا براي شركت ها، بدون اجاق گاز نمي شود غذا را پخت اما شايد 
خيلي هم نياز ضروري به داشتن يخچال نباشد )چون مواد اوليه را روز به روز از 

بازار مي خريم.( 
خريد، نخستين قدم در فرآيند تامين تجهيزات و ابزار نيست. تصوري كه معمولا 
در ذهن ماست اين است كه هر چيزي را كه لازم داريم بايد از بازار خريداري كنيم 
اما خيلي وقت ها ممكن است در خانه خودمان، انباري مادربزرگ، مغازه  دايي، 
حجره  عمو و خلاصه هر جاي ديگري كه بشود، دنبال وسايل به دردنخور )براي 
صاحب شان( يا خاك خورده و قديمي كه هنوز قابل استفاده باشند )يا بشود با 

كمي تعميرات از آنها استفاده كرد( بگرديم. 
حواس تان باشد كه بودجه تان براي راه اندازي كسب وكار كوچك چقدر محدود 
است و بايد صرف مهم ترين چيزها شود. بنابراين هر چيزي را كه مي شود مجاني 
تهيه كرد )و البته حداقلي از كيفيت  را هم دارد( در اولويت قرار دهيد. طبيعتا برخي 
اين ابزارها و تجهيزات را هم مي توان قرض گرفت يا با مبلغ اندكي اجاره كرد. ضمنا 
فراموش نكنيد يكي ديگر از راه هاي تهيه  ابزارها و تجهيزات، به اشتراك گذاشتن 
برخي چيزها با دوستاني است كه آنها هم كسب وكار كوچكي دارند )مثل خريد 

اشتراكي يك چاپگر براي چند كسب وكار مستقر در يك دفتر كار!( 

4 راه بهبود تعادل كار و زندگي
امروزه بســياري از ما چنان درگيــر كار و 
شغل خود هستيم كه خستگي و تعطيلات 
نمي شناسيم. هميشــه از كارهايمان عقب 
هســتيم يا فرجه زماني محدودي داريم كه 
بايد هر چه زودتر كارها را به سرانجام برسانيم. 
وقتي در كنار اين وضعيت، مشكلات زندگي 
شخصي و معضلات اجتماعي را كه همه  ما 
در زندگي روزمره با آنها مواجهيم نيز در نظــر بگيريم، بايد آدم خيلي قوي اي 
باشيم تا كم نياوريم! گاهي وقت ها هم افراطي كار كردن راه حلي براي فراموشي 
مشكلات شخصي مي شود! اين كار اگرچه درست نيست ولي خيلي وقت ها هم 
چاره  ديگري وجود ندارد.  در اينجا ۴ راه را براي بهبود تعادل بين كار و زندگي، به 

شما پيشنهاد مي كنيم: 
۱- بخشي از زمان شخصي تان را صرف اين كنيد كه بفهميد انتظار شما از زندگي 
)به ويژه درباره شادي و سلامتي( چيست؟ شــايد اين طوري كشف كرديد كه 

كارتان هم جزئي از زندگي تان است! 
۲- اهميت زندگي شخصي تان را در كل زندگي تان كشف و سعي كنيد مشخص 
كنيد چه منافعي را از احساس خوب بودن، بدون استرس بودن و انرژي بيشتر 

به دست مي آوريد. 
۳- محدوديت هايتان را شفاف و به شكل مستقيم به همكاران تان منتقل كنيد: 
» اين تعطيلات آخر هفته مي خوام برم مسافرت!« يا »ببخشيد. من دارم براي 
امتحان تافل درس مي خونم و وقت ندارم شب ها اضافه كاري كنم.« دقيقا اين، 
جايي است كه اغلب ما ضعف داريم و اسمش را مي گذاريم تعارف، رودربايستي و 

چيزهايي مثل اين. خيلي وقت ها بايد نه را محكم گفت! 
۴- تلاش كنيد فرهنگ لزوم تعادل بين كار و زندگي را در محل كارتان ايجاد 
كنيد. اين طور بقيه هم مي فهمند كه چقدر زندگي شخصي مهم است و در نتيجه 

به توجه شما به زندگي شخصي تان گير نمي دهند!

نکته

راهکار

 دگرگون شدن ادراكات
آگاهي

مفهوم حدنصاب برای شركا
يكی از ســوالاتی كه معمولا در ميان شركای 
شركت های مختلف تجاری به وجود می آيد، 
اين اســت كه آيا می توان برای تصميم گيری 
راجع به شــركت و امور آن، در اساســنامه 
حدنصاب های مختلــف را پيش بينی كرد؟  
در پاسخ به اين سوال بايســتی بين مواردی 
كه حدنصاب تشكيل و تصميم گيری در مورد 
خاصی در قانــون مورد تصريح قــرار گرفته 
و مواردی كــه در قانون بــرای آنها حداقلی 
پيش بينی نشده است، تفكيك قائل شد. هرجا 
كه حداقل حدنصــاب از قبيل »لااقل نيمی« 
يا »بيش از نصف« و يا مواردی از اين دســت 
در قانون ذكر شده است، امكان كمتر كردن 
اين حدنصاب در اساســنامه وجود ندارد. اما 
در همين موارد می توان حدنصاب را با تعداد 
افراد بيشتر يا ســرمايه بيشتر هم پيش بينی 
 كــرد. اما در فــرض دوم كه در قانــون برای 
تصميم گيری حدنصابی ذكر نشده، می توان 
در اساســنامه هر اكثريتی را بــرای تصميم 

موردنظر تعيين كرد.

طرف حساب شما شخص 
است يا شركت؟ 

بر خلاف  تصور اشتباه موجود، معمولا شخص 
معتبر تر از شركت اســت. چرا؟ چون معمولا 
اموال واقعی شركت ها به نام شركت ها ثبت 
نمی شود و شركا می توانند دارايی شركت را 
بدون پاسخگويی  از شــركت خارج كنند. اما 
شــخص حقيقی را می توان بازداشــت كرد. 
البته اگر شركتی معتبر با دارايی متناسب با 
ارزش معامله ای كه بــا آن صورت می گيرد، 
طرف حساب شــما بود، حتما از شخص بهتر 
است. در مواردی كه با يك شركت كوچك با 
سرمايه يكصد هزار تومانی! قرارداد می بنديد 
از صاحبان شــركت بخواهيد ، ذيل سند را به 
عنوان ضمانت امضا كنند. البته اين امضا غير 
از امضا به عنوان صاحب حق امضاســت. اگر 
اين عبارت را هم ذكر كنيد كه اموال شخصی 
امضا كنندگان در صورت كافی نبودن دارايی 
شركت، وثيقه طلب شماست، كفايت می كند.

حقوق کسب و کار آموزش

ما انســان ها در هــر دقيقــه  از زندگي مــان با 
تصميم گيــري مواجهيم از »چــه كنم؟«، »چه 
بپوشم؟«،» چه بخورم؟« ها گرفته تا »چه رشته اي 
بخوانم؟«، »چه شغلي داشته باشم«، »با چه كسي 
باشم؟« و … بنابراين متاســفانه يا خوشبختانه 
تصميم گيري درست بخش مهمي از بار زندگي 
شاد و موفق ما را بر دوش خود مي كشد. خب حالا 

چطور درست تصميم بگيريم؟
تا  امروز درباره تصميم گيري درست نكات بسياري 
گفته شده است؛ از انواع روش هاي كمي و كيفي 
تصميم گيري گرفته تا مباحث روانشناسي. تمام 
اين  اصــول به دنبال كمك مــا در تصميم گيري 
هســتند. آنها مي خواهند به ما ياد دهند چطور 

تصميم بگيريــم و از آن مهم تــر چطور تصميم 
نگيريم! اما همچنان اين مشــكل وجود دارد كه 
اين خود »ما« هستيم كه دست آخر بايد تصميم 

را بگيريم.
 اين مشكل به ويژه در مواردي كه تصميم گيري با 
احساسات در ارتباط است، حادتر مي شود. چگونه 
مي تواني تصميم بگيري كــه »آنِ« زندگي  ات را 

ديگر دوست نداشته باشي؟ 
چگونه مي تواني تصميم بگيري كه محيط كاري را 
كه سال ها در آن زندگي كرده اي )و نه كار!( ترك 

كني و بيكاري خودخواسته را بپذيري؟ 
چگونه مي تواني تصميم بگيــري بخش بزرگي 
از ســرمايه  اندكي را كه با هزار زحمت و دردسر 

بــه دســت آورده اي بــراي آمــوزش خودت 
سرمايه گذاري كني؟ 

اينها نمونه  سخت ترين تصميمات زندگي يك ساله 
اخير من هستند. 

صادقانه بگويم تجربه به من نشان داده در چنين 
مواردي هميشــه ســخت ترين تصميــم همان 
درست ترين تصميم است! انتخاب تصميم درست 
سخت است چرا كه آن تصميم معطوف است به 
آينده  زندگي و موفقيتي كه شايد به دست  آيد يا 
نه در صورتي كه احساسات، روي روزهاي خوب 
گذشته، وضعيت امروزي و شدن ها و نشدن هاي 
امروز و فرداي ما متمركزند. براي همين است كه 

گرفتن تصميم درست تا اين حد دشوار است.

سخت ترين تصميم، همان درست ترين تصميم است

 پس از آن كه از ميزان علاقه خود نســبت به ايده 
مطمئن شــديد بايد ايده های خــود را به صورت 
سيستماتيك و براساس ضوابط خاص بسنجيد و 
ارزيابی كنيد. در اين قسمت تكنيك هايی مطرح 
می شود كه برای انتخاب ايده مناسب می تواند به 

شما كمك كند.
۱- تجزيه و تحليــل ماتريســی : در اين تكنيك 
جدولی ترسيم می شود كه طرف راست آن فهرست 
تكنولوژی های قابل دســترس و طــرف ديگر آن 
بازارهای بالقوه محصــول و ايده مــورد نظر درج 
شده اســت . با قرار دادن ايده ها در اين جدول می 
توان بهترين ايده را با توجه به بازارهای بالقوه آن و 
تكنولوژی مورد نيازش انتخاب كرد در اين تكنيك 
هنگام ارزيابی ايده ها ممكن است ايده های جديدی 

نيز بوجود آيد.
 ۲- تكنيك جدل: در اين تكنيك افراد به دو دسته 
تقسيم می شوند هر يك از گروه ها در حضور شخص 
يا اشخاص تصميم گيرنده با نظرات گروه ديگر كاملا 

مخالفت می كنند تا نهايتا راه حل نهايی برای تصميم 
گيری مشخص شود فرض كنيم ايده ای برای شروع 
كسب و كار به ذهنتان رسيد از دوستان خود بخواهيد 
تا به دو گروه تقسيم شوند و در مورد ايده شما نظرات 
خود را بيان كنند به كمك اين روش ابتدا يك گروه 
راجع )در مورد آن( مزايای ايده شما تحليل و گزارش 
سپس گروه ديگر راجع آن انتقاد كرده و معايب آن را 
مطرح می كند اين جدل و مباحثه آن قدر ادامه پيدا 
می كند تا شما به عنوان تصميم گيرنده موضع ای را 
انتخاب نمايد كه بيشترين منافع و كمترين معايب 

را داشته باشد.
۳- ماتريس ارزيابی: در اين تكنيك بايد ايده خود را 
براساس نقاط ضعف، نقاط قوت، فرصت ها و تهديد 
هايی كه با آن مواجه هستيد ارزيابی كنيد در صورتی 
كه امتياز ايــده ای در بخش نقاط قوت و فرصت ها 
بيشتر از نقاط ضعف و تهديد ها باشد آن ايده، ايده 
مناسبی است و برعكس اگر امتياز، ايده ای در بخش 
نقاط ضعف و تهديد ها بيشتر از نقاط قوت و فرصت 

ها باشد ايده حذف می شود.
۴- ماتريس گزينش ايده هــا: در اين تكنيك ايده 
ها با دومعيار ســنجيده و درجه بندی می شــوند.  
الف( براساس ميزان انطباق با اهداف سازمان مثل 
دسترســی به منابع مالی برای اجــرای ايده، ب( 
براساس ميزان اثر و جاذبه ايده به عنوان مثال در مورد 
محصولات جديد می توان آن ها را براساس شدت اثر 
درجه بندی كرد. پس از درجه بندی ايده های جديد 
براساس معيارهای فوق جايگاه هر يك از ايده ها در 
ماتريس تعيين می شود. به عنوان مثال در ماتريس 
فوق ۲0 ايده به دسته های قوی، ضعيف و متوسط 
تقسيم می شوند. به عنوان مثال ايده شماره ۲ و از 
انطباق بالايی با اهداف سازمان برخوردار است. اما 
تاثير زيادی ندارد و ايده شماره 6 هم انطباق بالايی با 

اهداف سازمان دارد و هم اثر بسيار بالايی دارد.

 نکات مهم
 ۱- در بيان ايده های خود ترس و نگرانی به خود راه 

ندهيد . نگرانی درباره ايده مانع بررسی آن می شود 
اغلب شــما درباره بيان ايده ها نگران هستيد اين 
موضوع قالب اوقات شــما را از ارائه و يا حتی مورد 

بررسی قرار دادن اين ها باز می دارد. 
۲- به ايده های عجيب و غير عادی خود توجه كنيد 
ايده های عجيب و غيرعادی معمــولا بدون هيچ 
توجهی كنار گذاشته می شوند ولی تداعی فكری كه 
از بازی با اين ايده های عجيب حاصل می شود منجر 
به خلق ايده هايی می شود كه نه تنها بكر است بلكه 
ممكن است تبديل به راه حل بسيار مناسبی برای 

مسئله شود. 
۳- عادات و تبعيت از ديگران را كنار بگذاريد عادات 
تثبيت شده غالبا فكر شما را به راه های سنتی محدود 
می كند و باعث می شود شما در برابر ابزار ايده خود با 

مشكل مواجه شويد.
نكته: يك ايــده می تواند خاك بخــورد يا به جادو 
تبديل شــود اين بســتگی به فردی دارد كه با آن 

برخورد می كند.

تکنيک هایي براي ارزیابی ایده ها

تيله هاي عمر!
روزي پيرمردي جواني را نصيحت مي كرد: بگذاريد چيزي بگويم كه به من 
كمك كرده است تا چشــم انداز اولويت هاي خودم را زيرنظر داشته باشم. 
نشستم و كمي ضرب و تقسيم كردم. انسان معمولي حدود 75 سال عمر 
مي كند. عدد 75 را در 5۲ ضرب كردم و به عدد ۳900 رسيدم كه شماره 

شنبه هايي است كه انساني معمولي در طول عمر خود در اختيار دارد. 
تا 55 ســالگي به فكر اين مســاله نيفتاده بودم و روزي كه آن را فهميدم 
۲800شنبه را پشت سر گذاشته بودم. به اين فكر افتادم كه اگر 75 سال 
عمر كنم، حدود ۱000شــنبه ديگر را دارم كه از آنها لذت ببرم. بعد از آن 
۱000 تيله خريدم و آنها را در يك ظرف پلاستيكي شفاف در اتاق كار منزلم 
قرار دادم. هر شنبه يكي از تيله ها را در مي آوردم و به بيرون پرتاب مي كردم. 
متوجه شدم با مشاهده كاهش تعداد تيله ها، ذهنم بيش از پيش متوجه امور 
واقعا مهم زندگي مي شود. توجه به گذشت ايام باعث مي شود كه اولويت هاي 
خود را ارزيابي كنيم و مهم ترين ها را در دستور كار خود قراردهيم.  پيرمرد 
لبخندي زد و گفت: بله جوان! اين قصه را برايت گفتم تا اين جمله حكيمانه 
را كه روزي بزرگي برايم گفت، براي تو بازگو كنم: طول عمر ما دست خود 

ما نيست؛ اما چگونگي صرف عمر دست خود ماست. 

داستانک

توانــد ادراكات می  و  ها  برداشــت   تغييــر 
 ايده ها و فرصت های مناســبی را برای كارآفرينی 
ايجاد كند.  به عنــوان مثال تغيير نگرش در كمتر 
از دو سال كامپيوتر را از وسيله ای تهديدكننده كه 
تنها سازمان های بزرگ می توانستند از آن استفاده 

كنند به وسيله ای تبديل كرد كه هر كاسب برای 
محاسبه امور مالی خود آن را می خرد.

 به عنوان مثال ديگر شركت هايی مانند مك دونالد و 
كنتاكی از دگرگون شدن نحوه تغذيه مردم و تمايل 
آنها به مصرف غذاهای فست فود  به عنوان فرصتی 

برای كســب و كار و كارآفرينی اســتفاده كردند.  
همچنين نوآوری مبتنی بر دانش ستاره سهيل نيز 
كارآفرينی است اما اين شيوه طولانی ترين زمان به 
بار نشستن را دارد زيرا فاصله زمانی بين پيدايش 
يك دانــش جديد و امكان كاربــرد آن فوق العاده 

زياد اســت.  برای مثال در سال ۱897 شخصی به 
نام ديزل موتورهای ديزلی را اختــراع كرد اما در 
سال ۱9۳5 شخص ديگری موتور ديزل را طوری 
طراحی كرد كه بتوان از آن در كشتی، لوكوموتيو، 

كاميون و اتوبوس استفاده كرد.


